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Sadr`aj

Uvodnik

To {to sam postala majkom u~inilo me boljom svira~icom i psiho-
lo{ki me o~vrsnulo za pozornicu. Maj~instvo je veli~anstveno i
sveobuhvatno `ivotno iskustvo. Nezamjenjivo je! A sva `ivotna

iskustva dodaju vrlo mnogo u ono {to mo`e{ izraziti glazbom." Tako govori
Laura Young, koncertna gitaristica i profesorica na salzbur{kom Mozarteumu u
razgovoru s Moranom Pe{uti}. Vrlo me veseli da se na stranicama Gitare po~inje
pisati i o specifi~nom polo`aju i problemima gitaristica u prete`no mu{kom pro-
fesionalnom okru`enju. Optimizam i hrabrost Laure Young upravo zadivljuju!
Mislav Re`i} ponovo se javlja s medicinskom temom – dr. Jaume Rosset i Llobet,
katalonski stru~njak za medicinu izvedbenih umjetnosti, dopustio je da objavimo
gimnasti~ke vje`be koje mogu pomo}i u prevenciji svira~kih ozljeda. Na{ stalni
autor Maroje Br~i}, kojem je nedavno dubrova~ki ogranak Matice hrvatske izdao
knjigu ~lanaka ve} objavljenih u na{em ~asopisu S gitarom ruku pod ruku (~esti-
tamo, Maroje!), u ovom broju donosi upute o pripremi u~enika za natjecanja, a
Kre{imir Bedek podsje}a nas na ono {to je, osim same glazbene izvedbe, vrlo bit-
no za uspje{an javni nastup. Predava~ metodike nastave gitare na zagreba~koj
Muzi~koj akademiji Xhevdet Sahatxhija pi{e o primjeni psiholo{ke tipologije C.
G. Junga u nastavi gitare, {to }e mnogim u~iteljima bez sumnje biti vrlo korisno u
nastavnoj praksi. Kao glazbeni prilog svoje nam skladbe predstavlja Ivan Bakran,
koji je, podsjetimo se, na 3. omi{kom gitarskom festivalu osvojio tre}u nagradu
na natjecanju za skladbu za gitaru solo. U ovom broju nema obljetni~arskih tema,
pa fotografijama na koricama `elimo podsjetiti na neke zna~ajnije skladatelje za
gitaru kojima je ove godine okrugla obljetnica ro|enja ili smrti.

István Römer
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LAURA Young
u razgovoru s Moranom Pe{uti}

K
anadska gitaristica Laura Young, ro|ena u Torontu
od roditelja rusko – irskog podrijetla, dobitnica
velikog broja uglednih nagrada kao {to su "Andrés

Segovia" u Palma de Mallorci i "Guerrero" u Madridu, ugled-
na solisti~ka i komorna glazbenica koja je odr`ala preko se-
damsto koncerata diljem Europe i obje Amerike, od jeseni ove
godine na me|unarodnom natje~aju kojem je pristupilo vi{e od
osamdeset kandidata, listom uglednih gitarista, izabrana je za
profesoricu na presti`nom Sveu~ili{tu Mozarteum u Salz-
burgu. U razgovoru {to smo vodile dan prije njezina koncerta
u pro{logodi{njoj Guitarri Vivi re}i }e nam {to je sve pretho-
dilo njezinoj novoj austrijskoj adresi.

• Po~eli ste svirati gitaru sa sedam godina. [to ili tko Vas je
inspirirao da krenete tim putem i kako ste se odlu~ili ba{ za
gitaru?

Majka me nau~ila svirati blok-flautu kada sam imala ~etiri
godine, a otac je imao klasi~nu gitaru koju sam uvijek htjela
svirati. Kad god oca ne bi bilo kod ku}e, potajice bih uzela
gitaru i svirala je. Jednom su me uhvatili na djelu pa su mi
odmah kupili moju vlastitu malenu dra`esnu gitaru, tako da
sam sa sedam godina po~ela svirati gitaru, ali s ozbiljnijim
satovima po~ela sam s devet godina. Glavni doga|aj koji me
inspirirao da se ozbiljno po~nem baviti gitarom bio je koncert
Juliana Breama; sje}am se da sam sjedila u prvom redu i bila
potpuno hipnotizirana – bila sam... Letjela sam!!!

• Voljeli bismo da nam otkrijete neke detalje svoga `ivotnog
puta. Koje su bile glavne prekretnice u Va{em `ivotu koje
su Vas dovele do poznate, cijenjene i voljene gitaristice i
profesorice?

Toliko je mnogo prekretnica u sva~ijem `ivotu gdje sre}a i
prilike igraju vrlo veliku ulogu. Za mene je prva velika stvar
bila studiranje na Sveu~ili{tu u Torontu gdje sam se osje}ala
vrlo sretno i prvi put kao "kod ku}e" s u~enjem instrumenta, a
i biti okru`en tolikim glazbenicima vrlo je inspirativno. No,
uvijek sam imala osje}aj da se moram vratiti korjenima klasi-
~ne glazbe – da moram nekako prona}i kontekst za ovaj na{
instrument. Zato sam stalno sanjala o preseljenju u [panjol-

sku. Kada sam to kona~no u~inila, morala sam prodati svoju
gitaru da bih mogla financirati put. Mislim da je to bila naj-
va`nija stvar koju sam u~inila u `ivotu. Obe}ala sam sama
sebi da se ne}u vratiti ku}i dok se potpuno profesionalno ne
afirmiram. To je bilo pred trideset godina, a ja se jo{ uvijek
nisam vratila (ha-ha)!

Sljede}a velika stvar za mene bili su naravno satovi s Davi-
dom Russellom. Zapravo, imala sam sre}e jer u to vrijeme
David nije ba{ davao privatne satove, a meni ih je pristao
odr`avati. Tako sam cijelu jednu godinu imala privilegij raditi
s Davidom Russellom! Svi ga znaju kroz majstorske te~ajeve,
ali ja sam imala sre}u da sam mogla toliko puno vremena
provesti s njime. Sljede}i veliki korak (tako|er uz mnogo sre-
}e) za mene bio je odlazak u Köln gdje sam studirala u klasi
profesora Huberta Käppela na Hochschule für Musik. To je
razdoblje imalo velik utjecaj na moj `ivot, mo`da ~ak i naj-
ve}i. Naredno vrijeme bilo je ispunjeno potpunim posve}e-
njem instrumentu, razvijanju vlastitog zvuka, natjecanjima,
formiranjem i probijanjem Tria de Cologne, predavanjima i
koncertima na festivalima, razvijanjem solisti~ke koncertne
karijere i tako dalje.

Sljede}i veliki korak u mojoj karijeri bio je stalan posao u
Barceloni gdje sam se napokon mogla etablirati kao profe-
sorica s obzirom na to da sam po~ela graditi vlastitu klasu
umjesto da predajem samo kroz majstorske te~ajeve. To mi je
omogu}ilo da nau~im kako biti kvalitetan profesor i da imam
utjecaj u podizanju novih generacija gitarista.

Zadnji je veliki korak sudjelovanje u umjetni~kom istra`iva-
nju DocARTES1 i rad na doktoratu. Doktorat je vjerojatno
moj najve}i umjetni~ki projekt do sada, ali naravno sva druga
poglavlja mog `ivota koja sam spomenula vodila su k tom ve-
likom projektu. I sva su ta poglavlja protkana sre}om, veli-
kim trudom i dono{enjem te{kih odluka.

• Mislila sam da ste izravno iz Toronta oti{li u Köln, ali vi-
dim da ste se ~esto selili!

Da! Nisam mogla do~ekati da vidim sve! Iz Kanade sam se
prvo preselila u Madrid. Do{la sam s dvije tisu}e dolara i
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odlu~ila da se nikada ne}u vratiti ku}i. Potpuno sam se za-
ljubila u [panjolsku! Imala sam satove s Davidom Russellom
i ostala tamo dvije godine. Nakon toga preselila sam se u
Bruxelles i tamo `ivjela nekoliko godina. Dok sam `ivjela u
Bruxellesu, studirala sam u Kölnu, nakon ~ega sam se pono-
vo vratila u Madrid (stalno sam se trudila vratiti u [panjolsku
koju sam toliko voljela). No, tada sam se i slu`beno preselila
u Köln jer mi se tamo bolje razvijala karijera. Kada smo se
Zoran2 i ja vjen~ali preselili smo se u Nizozemsku, prvo u
Amsterdam, a potom u Haag. Nakon toga oboje smo dobili
posao u Barceloni te smo se tamo i preselili. Jo{ uvijek `ivim
u Barceloni, ali tko zna {to budu}nost nosi!

• To je zaista selidba do selidbe!

Jest, ali to mi odgovara. Volim to, mogla bih promijeniti zem-
lju u jednoj minuti! Mislim da sam nomad po prirodi (ha-ha).

• Tko su, uz Juliana Breama kojeg ste ve} spomenuli, bili
Va{i glazbeni idoli?

Mislim da je prva osoba koja me inspirirala kako na glazbenoj
tako i na osobnoj razini bila Maria Callas. Kao mala potajno
sam zami{ljala da }u postati poput nje. Ali to su snovi male
djevoj~ice. Voljela sam pjeva~e vi{e od svega prije no {to sam
slu{ala Juliana Breama koji je za mene bio o~aravaju}i.

Naravno, na mene su utjecali i drugi: Jacqueline du Pré,
Glenn Gould, David Russell, Hubert Käppel... No, za mene je
jedna od najve}ih inspiracija na gitari danas Zoran Duki}.

Mislim da je daleko najinspirativniji svira~ dana{njice. I sva-
ke je godine sve bolji i bolji. Znam da to {to sada govorim
djeluje malo ~udno s obzirom na to da mi je biv{i mu`, ali za
mene je to jednostavno istina.

Izvan gitaristi~ke populacije velika inspiracija mi je Glenn
Gould kojeg volim zbog njegove inteligencije i umjetni~ke
posve}enosti poslu. Tako|er veoma volim Martu Argerich,
Barenboima, Carusa, Ivu Pogoreli}a, Georgija Sakalova...
toliko je mnogo ljudi kojima se divim... Ja{a Heifetz..., ali u
gitaristi~kom krugu ostala bih na onoj grupici ljudi koje sam
ve} spomenula.

• Imate li najdra`e glazbeno razdoblje/stil?

Izrazito mi je drago da se od nas gitarista o~ekuje da sviramo
kompozicije iz svih glazbenih razdoblja. Nismo ograni~eni
odre|enim stilom, nismo u toj groznoj situaciji da se ne mo-
`emo maknuti od pojedinog razdoblja ili kompozitora kao {to
je ~esto s ostalim instrumentalistima. Ali ono {to mi je uvijek
nedostajalo jest pravo romanti~no i ekspresivno sviranje od-
nosno pravi romanti~ni repertoar. Stoga, kada sam zapo~ela
projekt odnosno svoj doktorat na temu suita za violinu i vio-
lon~elo solo Maxa Regera, to mi je otvorilo to~no ono {to mi
je trebalo – duga~ka, kompleksna, ozbiljna romanti~na djela
za gitaru koja su zaista bila iz te vrlo ekspresivne epohe. S
prelijepim kromatizmima i prekrasnim teksturama... To je za
mene bio najve}i u`itak. I sada je za mene gitaristi~ki reper-
toar upotpunjen! Me|utim, gitaristi~ki repertoar jedan je od
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najpromjenjivijih i najbr`e rastu}ih repertoara. Ne postoji
glazba koju ne `elim svirati, iako sam se u proteklih deset
godina najvi{e razvijala kroz ekspresivni romanti~ni program
Maxa Regera.

Sviram i kompozicije napisane ba{ za gitaru, jako volim
svirati Bacha, a u jedan od sljede}ih programa svakako }u
uvrstiti i ne{to renesansne glazbe. Tako|er se veselim napo-
kon svirati skladbe koje su napisane za mene u posljednjih
nekoliko godina a koje nisam stigla svirati zbog posve}enosti
svom projektu. Napokon sam dovr{ila snimanje Regerove
glazbe i sada se mogu posvetiti razli~itim repertoarima. Tako
da, ne, `ao mi je, nemam najdra`i stil.

• Koji Vas kompozitori nadahnjuju?

Na prvom je mjestu Johann Sebastian Bach! Na drugom je
mjestu J. S. Bach, na tre}em mjestu J. S. Bach... Od kompozi-
tora koji pi{u za gitaru vrlo su mi dragi Feliu Gasull, Carlo
Domeniconi, Du{an Bogdanovi}, Apostolos Paraskevas i
tako dalje... Fantasti~ni kompozitori! Feliu Gasull za mene je
danas poput Ville-Lobosa u njegovo doba – raste`e granice
tehni~kih mogu}nosti gitare. Volim ga i volim njegove kom-
pozicije. Bogdanovi}a i Domeniconija trenuta~no sviram u
duu s mezzosopranisticom.

• Mo`ete li nam re}i ne{to o povijesti i razvoju gitare u
Kanadi?

Povijest gitare u Kanadi, kao i u toliko mnogo zemalja, zapra-
vo se vrti oko nekoliko istaknutih osoba koje cijeli svoj `ivot
promoviraju gitaru. Prvo ime kojeg bi se svatko sjetio je Eli
Kassner. Ro|enjem Austrijanac, `ivio je u Izraelu odakle je
emigrirao 1951. godine i do{ao u Kanadu. Eli Kassner ne sa-
mo da je nau~io svirati gitaru svakog gitarista u Kanadi kojeg
poznajem nego je organizirao neke od najva`nijih festivala u
cijeloj povijesti gitare. Pozivao je apsolutno sve va`ne gitari-
ste da dr`e majstorske te~ajeve. Ja sam mo`da jedini gitarist
za koga znam da je imao priliku imati majstorske te~ajeve s
Julianom Breamom, Leom Brouwerom, Johnom Millsom,
Abelom Carlevarom... i mnogo drugih o~aravaju}ih ljudi. Svi
su pro{li kroz Toronto, ponajvi{e zbog Kassnerove velike
li~nosti i njegove posve}enosti instrumentu! Ne znam kako je
to uspijevao, ali njegov entuzijazam i karakter privla~ili su
ljude da do|u u Toronto na te festivale, k njemu. Promovirao
je gitaru i svoje u~enike na svakoj razini, od slabijih ansam-
bala do onih jakih, soliste; promovirao ju je kroz natjecanja,
organizirao festivale, anga`irao kompozitore da pi{u za gitaru
i posebno za njegove festivale... Svi su oko njega bivali pone-
seni njegovom nevjerojatnom energijom. ^ak i danas! Osam-
deset i {est mu je godina i jo{ je uvijek vrlo posve}en poslu, u
vezi je sa svime {to se doga|a.

Nema mnogo ljudi u drugim zemljama za koje mogu re}i da
su gotovo sami zapo~eli taj pokret razvoja gitare kao {to je on
u~inio u Kanadi. Ovdje je u Hrvatskoj svakako Darko Petri-
njak taj koji je svojim entuzijazmom i energijom doveo gitaru
na tako zavidno visoku razinu. Mnogo je sli~nosti u njihovu
entuzijazmu i promicanju gitare. Darku je mo`da bilo utoliko

lak{e {to je u Hrvatskoj postojala tradicija njegovanja glazbe
op}enito, dok je Eli po~eo zbilja ni iz ~ega. Tu naravno ne
umanjujem Darkov doprinos razvoju gitare u Hrvatskoj i
mislim da zaista svaki gitarist u Hrvatskoj mo`e odnosno
mora biti zahvalan Darku na njegovom trudu i ponosan na
visoku razinu gitaristi~kog obrazovanja.

• [to nam mo`ete re}i o kanadskim graditeljima gitare? Tko
je najpopularniji, koga Vi najvi{e volite?

Najbolje gitare koje znam napravio je Kolya Panhuyzen. Mo-
`ete re}i da je Kolya Nijemac, Rus, Belgijanac ili pak Kana-
|anin, i bili biste u pravu. No, ve}inu svog `ivota `ivio je u
Kanadi i za mene je on Kana|anin. Sviram njegovu gitaru od
1988. godine i mislim da posjedujem jednu od najboljih
gitara koje je napravio. Nikada nisam svirala na instrumentu
koji volim vi{e nego svog Panhuyzena! Zbog toga {to ne
`ivim u Kanadi ne mogu re}i mnogo vi{e o tamo{njim gradi-
teljima. Ono {to mogu re}i jest to da se tamo svakako mnogo
grade gitare. Evo, ba{ imam zanimljivu pri~u na tu temu: pred
desetak dana dr`ala sam majstorske te~ajeve i do{le su mi
dvije djevojke u dobi od {esnaestak godina koje su same (uz
pomo} oca) napravile svoje gitare! Njihov je otac odlu~io da
}e to biti obiteljski projekt. Istra`io je kako se gradi gitara, oni
su ih napravili, i to je bilo to. Svirale su mi na njima na satu i
jedna je zaista vrlo dobro zvu~ala. Ne znam je li to nova tradi-
cija u Kanadi, nisam se do sada s tim susrela, ali bila sam zai-
sta impresionirana!
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• Zna~i, sutra svirate na Panhuyzenu?

Pa, budu}i da znam da je moj Panhuyzen iz 1988. godine ne-
zamjenjiv, ne putujem s njime osim ako nisam sigurna u
avionsku kompaniju ili ako ne putujem nekamo na snimanje.
Moja je gitara poprili~no stara i bojim se da bi joj putovanje i
vlaga mogli na{tetiti. Stoga sutra sviram na gitari koja mi je
tako|er vrlo draga, a napravio ju je izraelski graditelj iz Ox-
forda Oren Myers. Naravno, ne `elim da se i{ta dogodi ni
ovoj gitari, ali znam da je graditelj jo{ vrlo mlad i da }e sigur-
no napraviti jo{ mnogo mnogo dobrih gitara (mislim da mu je
ova bila tek broj 14).

• Mo`ete li nam preporu~iti neke kanadske kompozitore za
gitaru?

Postoji nekoliko dobrih kanadskih kompozitora! Jedan od
njih zasigurno je Alan Torok koji je napisao vi{e vrlo dobrih
sonata za gitaru i nekoliko djela za solo gitaru i gitarski orke-
star. Tako|er bih spomenula Omara Danielsa koji je napisao
nekoliko lijepih djela za gitaru.

• S obzirom na to da sada `ivite u [panjolskoj (to~nije Kata-
loniji), mo`ete li nam re}i pone{to o {panjolskim kompozi-
torima dana{njice? Ve} ste spomenuli Feliua Gasulla koji
je, usput, tako|er prije nekoliko godina bio u Hrvatskoj3

tako da je na{e ~itateljstvo barem djelomi~no upoznato s
njegovim radom, no mo`da biste voljeli spomenuti jo{ ko-
jeg kompozitora ~iji rad Vam se svi|a?

Svakako moram navesti vrlo poznate katalonske kompozi-
tore Salvatora Brotonsa i Xaviera Montsalvatgea. No, mis-
lim da je vrijedno spomena to da je Feliu napisao vi{e od
deset etida za gitaru. Mislim da su one jednako va`ne za
razvoj gitare kao {to su bile etide Ville- Lobosau vrijeme
kad su napisane. Feliu probija granice instrumenta, ispro-
bava mnogo razli~itih tehnika i harmonija, istra`uje razli~ito
uga|anje `ica, pro{iruje tehniku, a etide su uzbudljivo svje-
`e i predivne za slu{anje. Jedno od najinovativnijih i krea-
tivnih rje{enja jest ono kojim rje{ava problem odr`avanja
zvuka pojedine note – uveo je jedinstveno razvijen tremolo
u flamenco stilu. Time je stvorio nov na~in izra`ajnog svi-
ranja melodije odnosno duga~ke, izdr`ane linije na gitari.
Mo`ete to ~uti u njegovoj skladbi El castell del moro Mús-
ser. A sam Feliu najbolji je u ovoj vrlo te{koj tehnici od svih
koje sam ~ula.

• A {to nam mo`ete re}i o gitaristima u [panjolskoj? S
obzirom na to da predajete gitaru vjerojatno imate uvid u
nadolaze}e "zvijezde"?

Pa, na primjer, na{a zajedni~ka prijateljica Ekaterina Zajceva
svakako je jedna od mladih zvijezda. Ona nije [panjolka, ali
je studirala kod mene u Barceloni i ostala je tamo `ivjeti. Za-
tim, tu je Pau Figueras, odli~an klasi~ni gitarist, ali tako|er pro-
fesionalno svira i jazz i flamenco. Jo{ jedan odli~an mladi svi-
ra~ koji zapo~inje svoju koncertnu karijeru jest Izan Rubio.
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• Spomenuli ste mnogo gradova i zemalja u kojima ste `ivje-
li. Koja su Vam najljep{a iskustva koja nosite sa sobom iz
tih zemalja?

Za mene je [panjolska zemlja u kojoj mogu provesti dan na
najopu{teniji i najplemenitiji na~in. Djelomi~no sam uvijek
bila privu~ena {panjolskom kulturom i zbog toga {to je tradi-
cionalno uvijek bila sredi{tem svega {to je gitara danas. Gla-
zba, flamenco, slikarstvo, arhitektura i bilo koji oblik umjet-
nosti i dalje me iz dana u dan inspiriraju u svakom pogledu.
No, u pogledu razvijanja koncertne karijere od po~etka, zem-
lje poput Njema~ke, Nizozemske, Belgije i skandinavskih
zemalja nude mnogo jedinstvenih kulturnih mogu}nosti i tre-
nuta~no su mo`da privla~nije mladim nara{tajima glazbeni-
ka. [panjolska je za sada u te{koj situaciji, ali bila je jedno od
najboljih mjesta za glazbenike i nadam se da }e biti ponovo –
mjesto u kojem si okru`en energijom, podr{kom i razumije-
vanjem kao {to su sada na primjer Njema~ka i Nizozemska.
Me|utim, iako u nekim zemljama dr`ava vi{e podr`ava umjet-
nike nego u drugima, umjetni~ke zajednice koje nam se ~ine
toliko inspirativne zapravo nisu ograni~ene nekom zemljom,
ve} ljudima koji tu zajednicu ~ine.

• Mo`ete li usporediti glazbenu scenu u dr`avama u kojima
ste `ivjeli? Koje su sli~nosti, a koje razlike u glazbenom
obrazovanju, potpori dr`ave, u~estalosti koncerata klasi-
~ne glazbe te, naravno, gdje je gitara u svemu tome? Pre-
ma Va{em mi{ljenju, gdje je najbolje `ivjeti s obzirom na
kvalitetu glazbenog obrazovanja i mogu}nosti uspje{ne
karijere?

Kao prvo, upoznata sam samo sa situacijom u posljednjih tri-
deset godina i u samo nekim zemljama, a i tijekom tih trideset
godina mnogo se toga promijenilo. Dakle, mogu govoriti
samo o vlastitom iskustvu u tih nekoliko zemalja. U vrijeme
kad sam oti{la iz Kanade, vlada je pru`ala ogromnu podr{ku
umjetnosti. Bez stipendija i subvencija koje sam dobivala u
izobilju na po~etku karijere bilo bi vrlo te{ko pre`ivjeti kao
umjetnik, imati vremena za vje`banje, studiranje i uzdr`ava-
nje u inozemstvu. Kanada je bila tako fantasti~na u tome, no
danas je druga~ije. Postalo je poprili~no te{ko pre`ivjeti kao
umjetnik u Kanadi. A posebice je Toronto nekad bio velik
centar za gitaru, s festivalima, koncertima, internacionalnim
gostima... Op}enito, svijet je kulturolo{ki danas druga~ije
mjesto, ili je barem moja percepcija druga~ija. [panjolska je
bila apsolutno zemlja iz snova za nekoga tko je htio biti muzi-
~ar: puno koncerata, festivala, natjecanja, sponzorirani studiji
i programi... Ali danas je druga~ije zbog krize. Poprili~no je
te{ko i bojim se za naredne generacije talentiranih svira~a.
Talenata jo{ uvijek ima, razina je jo{ uvijek jako visoka, ali
brine me kako }e pre`ivjeti kao izvo|a~i.

U Njema~koj jo{ uvijek postoji fantasti~na infrastruktura,
odli~ni pedagozi, subvencije, {kole, mnogo koncerata, festi-
vala... Mislim da u Njema~koj ima pedesetak gitarskih festi-
vala! Ako ima{ takav kontinuitet `ivota i `ivljenja od gitare,
onda zaista ima{ ne{to posebno. I mislim da nema vi{e ba{
puno mjesta koja imaju sve to. ^ak i mala djeca nau~e da
mogu nastupati, da postoje prilike, konceti, festivali... To se

zove `ivjeti pravi `ivot glazbenika. Naravno, ovdje govorim
samo o gitari, jer bismo od drugih glazbenika vjerojatno
dobili potpuno druga~ije impresije. Nizozemska je vjerojatno
jedna od najboljih zemalja – jedna od najja~ih u Europi {to se
gitare ti~e. Mislim da je to zbog iznimne razine Konzervato-
rija u Haagu i profesora koji su tamo. Zoran Duki}, kao {to
naravno znate, i Enno Voorhorst izgradili su neke od najboljih
klasa koje sam igdje ~ula, ali i Konzervatorij je sam po sebi
vrlo kvalitetan i jako dobar u promicanju svojih studenata i
organiziranju aktivnosti za njih. Tamo je vrlo mnogo dobrih
svira~a, a s obzirom na satove koje sam tamo odr`avala, iz
prve ruke mogu re}i da su zaista svi na vrlo visokoj razini.
Mnogi studenti gitare tog konzervatorija pobjednici su raznih
natjecanja i odli~ni koncertni izvo|a~i. Fantasti~ni svira~i ko-
ji }e, nadam se, ravno iz konzervatorija iza}i i imati solidne
koncertne karijere. Moram tako|er napomenuti da je i u Bar-
celoni fantasti~an gitaristi~ki odjel, a trenuta~no radimo na
vrlo dobrom programu magisterija.

• Koliko dobro poznajete hrvatsku gitaristi~ku scenu i koje je
Va{e mi{ljenje o hrvatskim gitaristima?

Pa, poprili~no sam pristrana s obzirom na to da je Zoran moj
najdra`i gitarist! Ali, Zoran nije pao s Marsa. Do{ao je iz vrlo
visoke razine obrazovanja i glazbenog konteksta. Razina svi-
ranja gitare i muziciranja ovdje je vrlo, vrlo visoka! Moram
re}i, obi~no nemam veliku tremu prije i za vrijeme koncerta,
ali kada sviram ovdje, posvetim tome iznimno mnogo pa`nje
(ha-ha). Djelomi~no zbog po{tovanja prema Darku Petrinja-
ku i njegovoj posve}enosti i utjecaju na mlade glazbenike
koje podu~ava.

• Da, i ja sam bila njegov student i iz prve ruke znam da se
zaista trudi oko studenata i vi{e nego {to mu je u opisu
posla, odr`ava dodatne satove, trudi se nau~iti studente
potrebnoj studioznosti i pa`nji na detalje... zaista daje
svoje najbolje!

Da! I njegovo najbolje je odli~no! Mislim da ne postoji nitko
bolji! Uop}e me ne ~udi da najbolji gitarist kojeg znam dolazi
upravo odavde. I ~im vidi{ hrvatsko ime uz gitaru osjeti{
ugodu jer zna{ gotovo sigurno da ispred sebe ima{ ozbiljnog
glazbenika. Zna{ da je taj student vjerojatno bio na barem
dvije stotine koncerata, bio izlo`en svim va`nim gitaristi~kim
snimkama i svira~ima u svijetu, vidio velik broj repertoara i
zna se sna}i s gitarom. To je stvarno ne{to. To je vrsta
ozbiljnosti koja je ugodna i inspirativna. I odli~na atmosfera
za sviranje. Uz Darka i Zorana tako|er znam Istvána Römera,
Gorana Liste{a – i, usput, mislim da je Zagreba~ki gitarski
trio jedan od najboljih ansambala na svijetu – Tomislava
Vuk{i}a, Petrita Çekua....

• Danas ima mnogo vrlo dobrih gitarista. [to mislite da je
potrebno mladom gitaristu da bi se istaknuo i da se pro~uje
za njega? Je li to dobar marketing, pobjede na natjeca-
njima ili je potreban velik talent i po mogu}nosti roditelji ili
profesor koji }e mu pomo}i i gurnuti ga u pravom smjeru?
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To je jo{ jedno veliko pitanje na koje }u najiskrenije odgovo-
riti. Mislim da postoji ogroman broj ljudi koji zaista mogu svi-
rati gitaru. Razina virtuoznosti vrlo je visoka. Ali ne mislim da
ima mnogo vrlo dobrih gitarista. Mislim da su nevjerojatni
svira~i, ali prona}i zaista dobrog glazbenika jednako je te{ko
danas kao {to je bilo i prije. Vrlo sam sretna da je razina
samog sviranja toliko napredovala, sretna sam za bilo koga
tko ima svira~ku karijeru, sretna sam da bilo tko promovira
gitaru, ali ono {to tra`im jo{ je uvijek rijetko kao {to je rijetko
prona}i dijamant na ulicama Pariza: ljudi koji su duboko
ekspresivni, muzikalni prije svega, koji su posve}eni svojoj
umjetnosti i koji razmatraju svaku nijansu i pokret fraze – ti
segmenti prije svega. To je va`nije od tra`enja koncerata,
zara|ivanja, podu~avanja, samopromoviranja i tako dalje.
Tu`no je znati da }e{, ako si dobar u marketingu i promovi-
ranju samoga sebe, imati bolju priliku za karijeru. Za mene je
to najuvrnutija i najuznemiruju}a ~injenica koja se dogodila
koncertnim izvo|a~ima danas. Razumijem to, to je smjer u
kojem ide svijet, ali iznimno sam sretna da nisam dio toga.
Smatram se veoma sretnom {to jo{ uvijek uspijevam imati
koncerte a da se nisam uplela u samopromoviranje. To je
izvor velikog veselja u mom `ivotu.

To {to se od nas o~ekuje da budemo dobri poslovni ljudi i
dobri svira~i odnosno umjetnici smatram potpuno smije{nim
– to se dvoje po definiciji gotovo potpuno isklju~uje. Nisam
jo{ vidjela nekoga tko bi uspje{no mogao biti oboje. Stoga se
nadam da }u mo}i pomo}i stvoriti dovoljno prilika te biti do-
voljno energi~na i korisna da omogu}im stvarno dobrim mla-
dim svira~ima da sviraju, jer ne `elim da su mladi glazbenici
prisiljeni tro{iti svoj ogromni potencijal, snagu i vrijeme na
samopromociju umjesto na umjetnost. Mislim da je djelo-
mi~no odgovornost i na profesorima da ne podlegnu ovom
novom razvoju u umjetni~kom svijetu gdje se od nas o~ekuje
da budemo i biznismeni. Moramo pomo}i ljudima da nau~e
kako "upravljati" umjetnicima i stvoriti uvjete da mi, kao pro-
fesori i izvo|a~i, mo`emo promovirati dana{nje odli~ne mla-
de svira~e koji bi trebali uroniti svoje `ivote u kulturu, umjet-
nost, putovanja, jezike... – u u~enje, a ne u promoviranje.

Ono ~emu se divim u karijerama umjetnika poput Davida
Russella i Zorana Duki}a – mislim da nikada nisu nikoga
tra`ili da im organizira koncert i da nisu nikada slali promo-
tivni materijal. Mo`da su imali sre}e jer su iznimno talen-
tirani i jer su zapo~eli svoje karijere u druga~ijem vremenu (u
nekim pogledima bilo je znatno lak{e kad smo mi bili mla|i),
ali ~injenica je da je sve {to su oni ~inili bilo sviranje. Bili su
odli~ni i ponu|eni su im koncerti. I tako bi trebalo i biti – u
idealnom svijetu.

• [to nam mo`ete re}i o {koli na kojoj radite – ESMUC
(Escola Superior de Música de Catalunya)? Poznato je da
svatko tko se upi{e na studij instrumenta mora izabrati jo{
jedan instrument kao drugi predmet bez obzira na to je li
ga u~io prije ili ne. Neobi~no je da takav jedan po~etnik
mo`e zavr{iti u klasi vrsnog profesora kao {to ste Vi ili
Zoran Duki}. [to mislite o tome?

Do`ivjela sam to kao izazov. Nikada prije nisam podu~avala
po~etnike pa sam morala nau~iti mnogo o repertoaru kojim se
mogu koristiti i u pristupu potpunim po~etnicima. Uz to,
svaki od tih studenata ve} je odli~an glazbenik na nekom
drugom instrumentu pa treba prona}i program koji im je
zanimljiv i glazbeno privla~an uz to {to je pou~an. Obi~no su
ti studenti prekrasni ljudi koji se zaista trude nau~iti novi
instrument. Najte`e mi je s onima koji su do{li studirati
flamenco. Toliko je razli~it na~in sviranja, a oni ga ne `ele
promijeniti. Zapravo, za{to bi? Treba biti veoma strpljiv...
Ima mnogo profesora koji mogu podu~avati po~etnike, ali je
znatno manje onih koji su kvalificirani podu~avati studente
koji se pripremaju da postanu koncertni izvo|a~i. Naravno da
bih uvijek izabrala naprednije studente...ali... volim i izazove!

• Na ESMUC-u se otvorio i program magisterija?

Da, druga nam je godina i ide prili~no dobro. Àlex Garrobé,
pro~elnik odjela za gitaru, napravio je ogroman posao organi-
ziraju}i ga. Trenuta~no na njemu studira podjednak broj
{panjolskih i stranih studenata, ali mislim da }e postati sve
vi{e i vi{e internacionalan ne samo zbog gitarskog odjela ve}
i zbog kvalitete {kole, a uz to Barcelona je sama po sebi vrlo
atraktivan grad.

• Sljede}e pitanje postavljam u ime na{ih mla|ih ~itatelja:
koja je procedura za upis na ESMUC za strance? Kakav je
prijamni i je li znanje {panjolskog uvjet?

Za program magisterija poprili~no je jednostavno. Studenti
ne moraju dobro poznavati ni {panjolski ni katalonski, nego
mogu sva predavanja poha|ati na engleskom jeziku. Prijave
se kao {to bi se prijavili bilo gdje drugdje jedino {to nema pri-
jamnog. Prilikom prijave po{alje se DVD i ako profesor ima
mjesta a kandidat mu se svidi, primit }e ga, nema slu`bene
audicije. Za dodiplomski studij (bakalaureat) malo je kompli-
ciranije. Postoji slu`beni prijamni iz teoretskih predmeta i
sviranja, a mnoga su predavanja na katalonskom te bi trebalo
poznavati i taj jezik.

• Volite li podu~avati? Na ~emu se temelji Va{ pedago{ki rad?

Apsolutno obo`avam podu~avati! Ne samo zbog toga {to
uvijek u~im novi program i upoznajem novi repertoar s
potpuno novom osobom i novim mozgom, skupom talenata i
mogu}nosti, nego volim i psiholo{ke komponente. Prekrasno
je poku{avati shvatiti na koji na~in svaki student u~i i koji bi
bio optimalan i za njih najprikladniji put da savladaju ono {to
im je potrebno da bi postali bolji svira~i. Saznati kako mozak
funkcionira za mene je najzanimljiviji dio. Postavu i rad ruke
i prstiju radim gotovo automatski jer uvijek mo`e{ vidjeti {to
treba napraviti i kako pobolj{ati tehniku. ^esto se ponavlja{ i
zapravo uvijek nailazi{ na sli~ne probleme – toliko mnogo
stvari koje fizi~ki mogu krenuti u krivom smjeru mogu se
popraviti istim vje`bama i istim postupcima... Sve je vi{e-
-manje sli~no i nije mi toliko zanimljivo.

Volim u}i duboko u glazbu sa studentima. Najdra`e mi je
otvoriti Bachovu suitu i zapo~eti tu veliku avanturu s nekim
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tko je spreman dorasti izazovu. Divan na~in da se provede
dan. Mogu podu~avati petnaest sati uzastopce ako je netko
zainteresiran, sposoban, discipliniran i voljan raditi. Poku{a-
vam napraviti od svakog studenta najboljeg svira~a – najbo-
ljeg koji on mo`e postati, vidjeti njegov potencijal; neki }e
biti odli~ni profesori, neki izvo|a~i, neki natjecatelji... Va`no
je ne poku{avati napraviti od studenta ne{to {to on nikada
ne}e mo}i biti, ostati realan i na bilo koji na~in pomo}i razviti
ono {to pojedinac mo`e dose}i.

• Spomenuli smo ve} da ste `ivjeli u Njema~koj. Tada ste,
izme|u ostalog, bili suosniva~ vrlo uspje{nog Tria de Colo-
gne. Kako je do{lo do te suradnje?

Sve je po~elo s izdava~kom ku}om The Atelier u Kölnu koja
je poznavala Cecu4 Mad`arevi}a iz Beograda. Ceca i ja
studirali smo zajedno kod Hubberta Käppela u Kölnu. Ceci je
bilo ponu|eno snimanje glazbe za gitarski trio te me pitao bih
li htjela sudjelovati i rekao da mogu izabrati tre}u osobu.
Slo`ili smo se da to mora biti Zoran Duki}. Otprilike mjesec
dana radili smo kao ludi: transkribirali note za trio, imali
deset do dvanaest sati dnevno probe, ispravljali note... i onda
smo oti{li u studio gdje smo sura|ivali s fantasti~nim in`enje-
rom zvuka. Kompaktna plo~a koju smo izdali zvala se La
belle Eccentrique – i tako je nastao Trio!

S Cecom smo svirali nekoliko godina. Tada je umjesto njega
do{ao Marco Socías s kojim se i trio podignuo na novu razi-
nu. Bili smo troje solista koji su svirali zajedno i bilo je pre-
krasno! Bilo je tu mnogo truda i rada i postajalo je sve te`e jer
smo svi troje imali sve vi{e posla sa svojim solisti~kim
karijerama. Na kraju je raspored solisti~kih koncerata postao
toliko gust da je Marco morao oti}i jer jednostavno nije bilo
vremena da se svi troje na|emo i sviramo. Bilo je te{ko
zamijeniti Marca koji je zaista zanimljiv glazbenik i odli~an
gitarist. Sre}om, prona{li smo Pabla Márqueza s kojim smo,
po mom mi{ljenju, dosegli odli~an zavr{ni proizvod. Raditi
sa Zoranom i Pablom bilo je zaista intenzivno – njih dvojica
toliko su razli~iti, ali obojica su veliki glazbenici. Zasigurno
je to bilo najbolje glazbeno iskustvo koje mo`e imati bilo koji
gitarist. Taman smo se uhodali i po~eli graditi ozbiljnu kari-
jeru kao trio, i onda smo se raspali. Pablo i Zoran imali su
mnogo koncerata, ja sam imala dvije bebe o kojima sam se
morala brinuti i na kraju nije vi{e bilo vremena ~ak ni za
probe. Iako je ponekad bilo frustriraju}e i iscrpljuju}e sura|i-
vati s njima (previ{e jakih karaktera u sobi), jo{ uvijek mi
jako nedostaju. Trebam imati ansamble u svom `ivotu, tako
da sam sretna zbog suradnje s mezzosopranisticom Frances
Pappas u duu Lagrimosa Beltà.

• Zasigurno je to bilo divno iskustvo! Kako Vam je bilo biti
jedina `ena u triju i op}enito jedna od rijetkih `ena s kon-
certnom karijerom?

Kada sam po~injala, bilo je vrlo malo gitaristica. Danas ih
ima mnogo vi{e i to me veseli. Ali i dalje mnogo vi{e mu{ka-
raca gradi karijeru kao solo izvo|a~i. @ene su komunika-
tivnije i posjeduju duboko razumijevanje na emocionalnoj
razini. S mu{karcima je uvijek kompliciranije.

• Ali mnogi mu{karci govore upravo suprotno – da su `ene
koje sviraju zajedno lo{a kombinacija jer je odnos me|u
`enama uvijek kompliciran.

Da, govore, ali mu{karci su bili ve}ina u svim aspektima. Je-
ste li ikada svirali pred ocjenjiva~kim sudom u kojem su bile
`ene? Mo`da ste i vidjeli koju jer ste dovoljno mladi, ali ja
nisam nikad – nijedna audicija ili `iri, nijedna do ove godine.
Nijedna `ena nikad me nije zaposlila niti bila moj {ef. Uvijek
sam `ivjela u svijetu koji su vodili mu{karci. I iskreno, mno-
go toga bilo je te{ko podnijeti. Poku{ava{ na}i svoje mjesto i
osje}ati se ugodno u klubu kojem ne pripada{ i u koji ne}e{
biti primljen bez obzira na to kako svira{. Tako|er, zbog
iznimne osjetljivosti psiholo{kih komponenti sviranja na vi-
sokoj razini, potpuno nam je nepotreban dodatan stres zbog
toga {to se nas, `ene, zbog predrasuda ne ~uje kroz glazbu
koju stvaramo.

Stoga radim sve {to mogu da napredujem sa svojim umjetni-
~kim standardima, idem u svom druga~ijem smjeru i maksi-
malno se trudim da ono {to radim bude dovoljno kvalitetno
da se ljudi izdignu iznad spolnih predrasuda i samo u`ivaju. I
to je sve {to mogu. Ne}u preuzeti mu{ki svijet (nemam ni
vremena ni interesa), ali se nadam da ono {to radim na neki
na~in poma`e utrti put budu}im generacijama gitaristica da ih
se cijeni kao glazbenice i izvo|a~ice.

• S obzirom na to da smo se dotaknule `enskih tema, slijedi
jo{ jedno `ensko pitanje. Imate dvije prekrasne k}eri i
znam da se jako trudite oko njih. Mnoge `ene strahuju da
}e njihova karijera zavr{iti kada postanu majke. Me|utim,
Vama se to nije dogodilo. Kako uspijevate biti supermama,
cijenjena profesorica i aktivna svira~ica?

Poku{avam ne misliti da je sve to previ{e. Mnogo je, ali na to
gledam kao da imam tri posla: jedan je odgajanje moje djece,
drugi dosezanje mojih glazbenih ciljeva kao izvo|a~ice i tre}i
pedagogija. Na prvom su mjestu naravno moje k}eri koje su
jo{ vrlo mlade, a sve ostalo sla`em oko njih odnosno oko mog
posla majke. U zadnje vrijeme imam vi{e koncerata nego
dosad i ~esto me nema kod ku}e zbog ~ega su moje k}eri
tu`ne. Ovaj }e koncert u Zagrebu biti moj zadnji koncert
nakon mnogih mjeseci turneje, a onda }u neko vrijeme stati i
biti kod ku}e, i to me ~ini sretnom, jer njih dvije trebaju
stabilnost u svojim `ivotima. Ekonomska situacija u [pa-
njolskoj djelomi~no me primorala da prihvatim sve ponude
za koncerte i uz to jo{ neke manje poslove tako da mi je
trenuta~no dosta te{ko. Ali znam da imam dovoljno energije!
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Mislim da bi mi bilo dosadno da nemam toliko posla. Ne
smatram pedago{ki posao prezahtjevnim jer radim samo je-
dan i pol dana u tjednu, a ve}ina mojih studenata ispunjava
me pozitivnom energijom, {to mi dodatno poma`e. Koncerti
su za mene poput praznika jer ne moram kuhati, ~istiti,
kupovati... Sve {to trebam raditi jest svirati gitaru! Prije no {to
sam imala djecu uvijek sam bila vrlo nervozna prije konce-
rata jer su mi koncerti bili najva`niji u `ivotu. O njima je
ovisila moja sre}a. Ali nakon dolaska djece, koncerti su
postali tek druga stvar koja me ~ini sretnom. Za mene kon-
certi vi{e nisu opasnost jer moja sre}a ne ovisi samo o njima,
a moje je srce s mojom djecom.

Sretna okolnost za mene bila je ta da nisam trebala raditi puno
radno vrijeme dok su moja djeca bila jako mala pa sam imala
vremena za vje`banje. To je luksuz! Da nisam imala te sate u
kojima sam se mogla koncentrirati i nastaviti sa sviranjem,
zasigurno bih bila u isku{enju da prestanem svirati od silne
premorenosti. Biti majka dvoje male djece, kao {to svi zna-
mo, iscrpljuju}e je i oduzima vrlo mnogo vremena. Ali kada
pro|e tih prvih nekoliko godina, po~inje{ se ponovo osje}ati
kao ti i polako `eli{ svoj umjetni~ki `ivot natrag. Ako ga
nema{, kad-tad po~ne{ zamjerati i sebi i ljudima oko sebe. Ne
bih pre`ivjela da nisam nastavila s koncertima. Naravno, ne u
tolikoj mjeri kao prije jer sam se ipak tih desetak godina vi{e
posvetila odgoju svoje djece, a razvoj karijere malo stavila u
stranu. Vrijeme provedeno s njima bilo je ~arobno i ne bih
mijenjala nijednu sekundu. Ali sada su starije i ne trebaju me
toliko puno te se mogu vi{e posvetiti karijeri. Katkada ne
mogu vjerovati koliko sam sretna. Sviranje koncerata je kao
dar. A kad se vratim ku}i svojoj djeci, mislim si: "Nemojte
nikome odati koliko je ovo dobro."

Stoga ne, ne mislim da je sve to previ{e. Trenuta~no imam i
~etvrti posao – rad na doktoratu. To je dodalo nove pote{ko}e
jer mi nedostaje vremena za razmi{ljanje i ~itanje koje mi je
potrebno, ali to je `ivot...

• Kao {to smo spomenule, `enama je poprili~no te{ko u ovom
mu{kom svijetu te se boje da }e im djeca dodatno ote`ati
situaciju, ali Vi ste uspjeli nastaviti i uz njih. Jeste li imali
i~iju podr{ku ili je to sve Va{ samostalni trud, po`rtvovnost
i, na kraju, uspjeh?

Vrlo je te{ko i `ene apsolutno imaju razloga pitati se {to }e
biti. Svatko je druga~iji i svatko se na svoj na~in nosi sa
situacijama u kojima se nalazi, ali ja sam odlu~ila da me ni{ta
na svijetu ne}e odvojiti od toga da budem aktivna glazbenica.
Ljudima koji ka`u da su prekinuli karijeru zbog djece zapra-
vo i ne vjerujem. Djecom se ~esto koriste kao izgovor po-
najprije samima sebi, a onda i okolini. Uvijek postoji na~in da
prona|e{ jedan sat za sviranje, ~ak i uz dvoje vri{te}e djece
koja su bolesna dvadeset i ~etiri sata dnevno. Ako ne{to zaista
`eli{, napravit }e{ to, a ako ne napravi{, mo`e{ kriviti samo
sebe, ne svoju djecu.

Zatim, imala sam sre}e {to nisam morala i}i svaki dan na
"normalni" posao, nego sam samo mogla svirati koncerte. Tih
prvih nekoliko godina Zoran je uzdr`avao obitelj, a moj

financijski doprinos bili su honorari od koncerata. Nismo bili
bogati, ali nisam imala pritisak da moram svakodnevno zara-
|ivati za `ivot. Povrh toga, imali smo au pair – divnu `enu
koja je `ivjela s nama i sama se brinula o djeci {est sati
dnevno. A kada ima{ djecu iskoristi{ svaku minutu od tih {est
sati. Ne treba ti {est sati da bi vje`bao jedan sat, nego u tih {est
sati vje`ba{ {est sati i jednu minutu. Nevjerojatna je ta
promjena svijesti, ta transformacija poimanja vremena. Na-
ravno, mora{ biti predan onome {to radi{ i biti sna`an iznutra.
Bilo bi divno i tako lako da sam odspavala tih {est sati
umjesto da sam vje`bala. Bila sam premorena, toliko premo-
rena da sam jedva gledala. No, svaki dan nekako sam se ipak
uspjela natjerati da se dignem i vje`bam. Ali mislim da bez
takve snage i predanosti ionako ne}e{ imati karijeru. Sjedenje
i kukanje o svim stvarima koje mora{ obaviti ne poma`e.
Izrazito sam sretna i zadovoljna {to imam svoje k}eri i {to
sam uspjela zadr`ati gitaru u svom `ivotu. Ako to zna~i da
sam umorna i da se moram jo{ vi{e truditi – neka! To je `ivot,
zato smo ovdje.

Jedina stvar u svemu tome koja mi te{ko pada je nejednakost.
Ve}ini mu{karaca `ivot se ne promijeni toliko nakon {to im se
rode djeca. Oni ka`u da se promijeni, ali se zapravo ne promi-
jeni. Da sam zaista `eljela imati veliku svjetsku karijeru, ne
ka`em da mi je bila ponu|ena, ali da sam je zaista `eljela ne
bih mogla biti i majka. Jednostavno ne bih imala dovoljno
vremena i mentalne usredoto~enosti za oboje na razini koju
bih si postavila kao cilj. Jedno bi zasigurno patilo. Ne znam ni
za jednog gitarista koji svira koncerte po cijelom svijetu, a da
kod ku}e nema `enu koja se brine o djeci. Ja nemam `enu i za
mene je takav na~in `ivota zastra{uju}i jer su djeca velika
odgovornost. Kad odlazim od ku}e potpuno sam u strahu, a
onda kada se vratim, osjetim olak{anje {to su svi pre`ivjeli
dok me nije bilo.

Nemojte me krivo shvatiti – ne `elim da i mu{karci prolaze
kroz iste probleme, ali voljela bih imati osje}aj da ljudi zaista
razumiju {to to zna~i za `ene. Posebice za `ene koje `ele imati
i koncertnu karijeru. Nisam mislila da }u imati ovakvu jedin-
stvenu situaciju, ali eto, za sada uspijevam sve nekako ko-
ordinirati. I ako ja to mogu, to zna~i da je mogu}e imati oboje.
To nije `ivot za svakoga, ali `enama koje su jednako motivi-
rane biti glazbenice kao {to sam ja svakako bih poru~ila da je
mogu}e i da ne dopuste da ih i{ta zaustavi na putu koji su si
zacrtale. To {to sam postala majkom u~inilo me boljom
svira~icom i psiholo{ki me o~vrsnulo za pozornicu. Maj~in-
stvo je veli~anstveno i sveobuhvatno `ivotno iskustvo. Neza-
mjenjivo je! A sva `ivotna iskustva dodaju vrlo mnogo u ono
{to mo`e{ izraziti glazbom.

• Jeste li uspjeli vje`bati gitaru za vrijeme trudno}e?

Da, ali sam bila ogromna. Pod kraj obje trudno}e imala sam
jako, jako velik trbuh. Tako da sam samo stavila gitaru na
sebe i radila tehni~ke vje`be. Nisam imala probleme poput
oticanja prstiju {to je ~esto u trudno}i jer sam vje`bala jogu i
vozila bicikl. Mislim da je tajna u tome da vje`banje postane
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dio va{eg `ivota. Iako biste u ve}ini trudno}a samo htjeli
spavati, bolje je malo iza}i i vje`bati.

• Imam jedno obi~no pitanje koje je zasigurno zanimljivo za
mnoge gitaristice koje su majke i koje poku{avaju odr`ati
ku}u ~istom – kako {titite nokte?

Kao prvo, sviram s umjetnim noktima, a kao drugo, lo{a sam
ku}anica. Moja ku}a nije prljava, ali je najneorganiziranije
mjesto koje ste ikad vidjeli. Kada je moja starija k}i imala oko
dvije godine, odlu~ila sam: to je to! Nemam vremena za sve.
Mogu biti gitaristica s koncertnom karijerom, mogu biti maj-
ka koja svaku minutu provodi sa svojim djetetom, mogu biti
kreativna, zanimljiva i dobra osoba, dobar prijatelj, dobra k}i
i dobra majka, ali potpuno sigurno ne mogu biti jo{ i najbolja
ku}anica. Znam kuhati, ali mi je trebalo dugo da nau~im, i
samo sam prosje~no odnosno dovoljno dobra kuharica da
mo`emo jesti. Znam ~istiti, ali ne ~istim pre~esto, a kad god
imam malo vi{e novca, platim nekome da u~ini to umjesto
mene. Vodim ra~una o tome da je ku}a higijenski ~ista, ali to
je to. Prigrlila sam nered. Prestala sam pospremati pod svaku
cijenu jer jednostavno nemam vremena jo{ i za pospremanje.
Tako|er nemam ba{ niti vrlo razvijen dru{tveni `ivot jer kad
ne putujem zbog posla, trudim se biti {to vi{e sa svojom dje-
com, a svakako onda ne}u tro{iti to dragocjeno vrijeme na
pospremanje.

• Va{e su djevoj~ice djeca ~ija su oba roditelja ne samo
glazbenici ve} i jako popularni. Oboje puno radite i putu-
jete. Kako sve to koordinirate? Kako se one nose s time i
pokazuju li interes za glazbu?

Mislim da tek po~inju shva}ati koliko je Zoran popularan i
koliko je na{a situacija specifi~na. Kamo god putujemo zbog
koncerata ili festivala, ljudi nas lijepo ugoste i divno se
pona{aju prema nama te se i one osje}aju posebnima. Obje su
vrlo muzikalne, dobre pjeva~ice i obje sviraju klavir, ali ne
znam ho}e li biti glazbenice. Trenuta~no ih samo poti~emo da
u`ivaju u glazbi. Stalno pjevaju, a pjevaju tako lijepo! Zoran
je divan s njima, provodi sate aran`iraju}i da bi ih pratio dok
one pjevaju. No, da se njih pita, vjerojatno bi rekle da im je
ipak malo te{ko jer im roditelji stalno putuju.

• Dogodi li se da ste oboje na putu u isto vrijeme?

Da, na primjer sada.

• I tko ih onda ~uva?

Sada ih ~uva moj prijatelj iz Turske (ha-ha). U pravilu imamo
studente koje oboje volimo te im platimo da do|u u Barce-
lonu i brinu se o na{oj djeci dok nas nema. Kada su bile
manje, nismo ih htjeli ostaviti bez barem jednog roditelja te
smo imali dogovor da tko dobije ponudu prije, taj je prihvati i
otputuje, a onaj drugi mora svoju odbiti ili prebaciti na neki
drugi datum. Uvijek je netko od nas dvoje morao ostati kod
ku}e s njima. No, sada su njih dvije malo starije, imaju
jedanaest i trinaest godina, te se sve vi{e i vi{e brinu same o
sebi. Tako da nije problem zamoliti nekog od prijatelja da
pripazi na njih dok nas nema. Naravno, ja sve organiziram –
od toga tko }e do}i pa do toga {to }e raditi. Ostavim im popis
aktivnosti koje cure imaju, hrane koju jedu i tako dalje –
uvijek mi je to stres. Svaki dan ~ujem se s njima preko
Skypea, ali naravno da im nije lako kad me nema. Mislim da
im nije smetalo do ove godine, ali ove smo godine stvarno
oboje imali puno koncerata. Iako mi je to kao majci te{ko,
jedan dio mene tako je sretan {to slobodno mogu putovati i
svirati koncerte.

• Dok ste `ivjeli u Nizozemskoj osnovali ste Amsterdam In-
ternational Guitar Festival. [to nam mo`ete re}i o tom
iskustvu i za{to Festival vi{e ne postoji?

To mi je bilo fantasti~no iskustvo! Oduvijek sam imala pre-
dod`bu idealnog gitaristi~kog festivala: kako se odnositi pre-
ma u~enicima/studentima, {to im ponuditi, posve}enost jednom
kompozitoru ~ije kompozicije moraju svirati svi umjetnici na
festivalu, rad na kompozicijama s kompozitorom, rad u an-
samblima, studentske ve~eri, predavanja, skupovi, majstorski
te~ajevi... Znala sam to~no kako `elim da festival izgleda
odnosno {to sve mora sadr`avati, a Zoran se slagao sa mnom.
Ve} smo znali to~no koga `elimo pozvati na festival. Mnogi
divni umjetnici su do{li i pomogli nam u ostvarenju na{e
vizije: David Russell, Darko Petrinjak, Carlo Domeniconi,
Roland Dyens, Nikita Ko{kin, bra}a Assad, Costas Cotsiolis,
Aniello Desiderio, Pavel Steidl i drugi... Zoran i ja sura|ivali
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smo s timom ljudi u Amsterdamu – osoba koja se brinula o
financijama, osoba koja je bila zadu`ena za promid`bu... –
{to je bila iznimno dobra odluka jer ina~e ne znam kako bih
pre`ivjela da sam sve to morala sama raditi... Zaista smo
u`ivali u te ~etiri godine Festivala, ali kad nam se rodila prva
k}i, vi{e jednostavno nismo imali vremena jo{ i za organi-
zaciju festivala te smo ga morali prekinuti.

• Imate li savjet za nekoga tko bi htio organizirati festival?

Za po~etak neka bude jednostavan i malen. Po~nite s ljudima
koje ve} poznajete i volite i ogla{avajte koliko god je to
mogu}e. Uvijek birajte inspirativne umjetnike, nikada ne-
mojte raditi razmjene po na~elu "ako ti mene pozove{ na svoj
festival, ja }u pozvati tebe na moj" i svakako imajte tim uz
sebe – morate imati barem jo{ jednu osobu koja }e se baviti
financijama. Ne trebate velika imena koja puno ko{taju, ali
trudite se da imate kvalitetne profesore. Postoje odli~ni mladi
glazbenici koji ne tra`e mnogo novca. Pozovite njih, a za
nekoliko godina kada se festival pokrene, pozovite ih opet i
dajte im ve}i honorar. Ako imate jezgru studenata koji }e
dolaziti na festival i ponudite im sadr`aje koje nemaju drugi
festivali te dokle god pametno organizirate festival i dr`ite se
financijskih mogu}nosti, ne biste trebali gubiti novac, a uz to
imate velike {anse da vam festival iz godine u godinu raste.
Smatram da }emo, ako ne podr`imo ljude koji organiziraju
festivale, uskoro do`ivjeti kraj gitaristi~kog svijeta. Uvijek
smo pre`ivljavali upravo zbog tih festivala, tih malih zajed-
nica koje odr`avaju gitaru `ivom diljem svijeta. Na sljede}oj
je generaciji mladih, kreativnih gitarista punih energije da
odr`e te festivale `ivima.

• [to sada radite? Svirate solo koncerte, koncerte u komor-
nim sastavima, uz to pi{ete doktorat, snimate kompaktne
plo~e...

Ha-ha, ne mo`e se ba{ re}i da vrlo dosljedno pi{em doktorat –
spor sam pisac. Svirala sam mnogo koncerata ove godine,
snimila dvije kompaktne plo~e: jedna plo~a sastoji se od
transkripcija glazbe za solo violinu i solo violon~elo Maxa
Regera, a druga je duo s Frances Pappas. Stoga nisam ba{
imala puno vremena za pisanje. Naravno, glazba Maxa Re-
gera koju sam snimila usko je vezana uz moj doktorat.

Nedavno sam po~ela sura|ivati s jo{ dvojicom umjetnika:
Lorenzom Coppolom, koji je ne samo jedan od najboljih
baroknih klarinetista ve} i jedan od najboljih glazbenika s
kojim sam dosad sura|ivala, te Farranom Jamesom – fan-
tasti~nim baroknim violinistom iz Kanade. Sva tri ansambla
vrlo su zanimljiva i uzbudljiva, ali i oduzimaju puno vremena
jer sa svima radim na postavljanju novog, originalnog pro-
grama. Doktorat samo malo stavila na stranu, polovinu sam
napisala a ostatak je u glavi.

• Kad smo se ve} dotaknule Va{eg doktorata, mo`ete li nam
ispri~ati o ~emu je rije~?

Koristim se glazbom Maxa Regera za solo violinu i solo
violon~elo kako bih prona{la na~ine da se zvuk dobiven

povla~enjem gudala po `ici prenese na klasi~nu gitaru pri
sviranju tih kompozicija. Istra`ujem kako pove}ati ekspre-
sivnost sviranja rabe}i vi{e legata, vibrata – kako dobiti vi{e
dugih melodijskih linija na trzala~kom instrumentu. Regero-
va je glazba savr{ena za moje istra`ivanje jer je u originalu
napisana za guda~ki instrument, a transkripcije takve glazbe
dobro pristaju gitari. To je vrlo romanti~na glazba, puna
kromatizma i ekspresije, a mi (gitaristi) nemamo takvih kom-
pozicija.

Max Reger napisao je jedanaest sonata za violinu solo, {es-
naest preludija i fuga, tri suite za violon~elo solo, tri suite za
violu... to su sati i sati nove glazbe koju gitaristi mogu uzeti u
obzir. Za mene je to vrlo uzbudljivo. Mnogo sam nau~ila
slu{aju}i i gledaju}i Zorana kako svira – on svira vrlo duge i
povezane linije. Nije lako nau~iti nekoga da tako svira, stoga
sam htjela prona}i na~in kojim bismo jasno mogli objasniti
{to to zna~i, kako to izvesti i s vremenom nadam se, razviti
novi aspekt sviranja gitare.

• Spomenule smo da ste ove godine snimili dvije kompaktne
plo~e, no one nisu jedine koje ste do sada snimili. Koja su
Va{a iskustva sa snimanjem glazbe?

Uvijek snimam s prirodnom akustikom, ne volim studije –
oni su akusti~ki neinspirativni. Volim snimati jer stalno radim
na zvuku, a kada ~ujem rezultat svog rada to me dodatno
ispunjava i pru`a mi u`itak.

Plo~a s Regerovom glazbom bila je najve}i i najizazovniji
projekt mog `ivota. Osje}ala sam se kao da ra|am jo{ jedno
dijete – s tim da mi je za ovo dijete trebalo deset godina da ga
napravim! Snimila sam prvu i tre}u suitu za violon~elo,
Sonatu op. 42 br. 1. za violinu te dva preludija i fuge (op. 117 i
131) za violinu solo. Snimali smo u prekrasnoj crkvi u malom
nizozemskom gradu Vessemu koji se nalazi na granici s
Belgijom. Bili su divni prema meni i ~ak su mi ponudili
organizirati solisti~ki koncert za promociju plo~e. Ukupno
sam snimila devet kompaktnih plo~a, ali ova posljednja je
bila najte`a i nadam se da }u na nju biti i najvi{e ponosna.
Frances Pappas i ja ove smo godine snimile plo~u – u ljupkoj
crkvi u Salzburgu, te bi i ona trebala iza}i ove godine.

• Uza sve ve} spomenute projekte, poslove, koncerte i djecu,
govorite nekoliko jezika, bavite se sportom, ~ak ste sudje-
lovali i u pliva~kom natjecanju? Kako uspijevate sve to sti-
}i i odakle Vam energija?

Neee, nisam na kraju sudjelovala u pliva~kom natjecanju, ali
sanjala sam o tome. Trenirala sam za to, ali sam na kraju sama
sebi rekla: "Jesi li skroz poludjela?!" i odustala sam od natje-
canja. No i dalje vje`bam gotovo svaki dan; odlazim u tereta-
nu ili vozim bicikl, odem na plivanje, veslanje... I da, imam
mnogo energije, ali djelomi~no je imam mnogo upravo zbog
toga {to redovito vje`bam. Da ne vje`bam redovito, vjero-
jatno ne bih mogla izdr`ati sva ta putovanja i koncerte niti
fizi~ki niti psihi~ki.
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• Sutra svirate ovdje u Zagrebu s pjeva~icom Frances Pap-
pas. Kako je do{lo do va{e suradnje i koliko dugo svirate
zajedno?

Frances Pappas i ja upoznale smo se na sveu~ili{tu i prvi za-
jedni~ki koncert odr`ale smo kad sam imala sedamnaest go-
dina. Od onda smo vrlo bliske prijateljice, a u zadnjih pet do
deset godina odlu~ile smo da moramo ~e{}e muzicirati za-
jedno jer nam je suradnja u studentsko doba bila velik u`itak.
Za mene je privilegij svirati s nekim tko ne samo da ima
predivan glas ve} i uistinu pjeva. Kada na|ete pjeva~a koji
zaista pjeva, fantasti~no interpretira tekst, koji zaista mo`e
prenijeti duboke osje}aje kroz pjevanje, onda mo`ete re}i da
ste vidjeli raj.

Frances i ja odlu~ile smo da `elimo izvoditi program koji je
zaista program za duo, a ne za glas uz pratnju. Stoga smo po-
taknule kompozitore da napi{u glazbu za nas; zaljubile smo
se u starogr~ke, turske i sefardske pjesme te smo ih odnijele
nekim kompozitorima, a rezultat toga ~ut }ete na sutra{njem
koncertu.

• Nastupate li radije kao solistica ili kao komorna glaz-
benica?

Ovisi. Solisti~ki me koncert najvi{e ispuni i najve}i dio sebe
ostavim na pozornici. On zahtijeva veliku koli~inu koncen-
tracije i predanosti. Volim biti ekspresivna i slobodna, za-
tvoriti o~i, u cijelosti biti u glazbi gdje ni{ta drugo ne postoji...
– to je samo}a kakvu zaista volim. Ali ako svira{ u dobrom
ansamblu s nekim ~ija te svaka nota dirne u srce, misli{ da
`ivot ne mo`e biti savr{eniji. Sviranje je u ansamblu opu{te-
nije, imam manje odgovornosti, a i bolje to mogu ukompo-
nirati u svoj svakodnevni `ivot. Tako|er, svjesna sam da zbog
na~ina na koji sviram – s puno energije i utiskivanja u `icu, i
~injenice da sam sve starija, moram imati balans izme|u
sviranja solo i u ansamblu tako da ne povrijedim svoje male
ruke zahtjevima solisti~kog sviranja.

• Koji su Vam planovi? Ve} ste spomenuli da }ete malo stati...

Ne}u zaista stati, ve} u narednih mjesec dana ne}u nikamo
putovati. No zato }u pripremati dva nova programa, pomagati
k}erima s njihovim ispitima, predavati, zavr{avati doktorat...

Plan mi je pokrenuti ta dva nova ansambla, kona~no zavr{iti
doktorat, zapo~eti rad na snimanju nove plo~e. Tako|er ra-
dim na novom solisti~kom programu polovinu kojeg ~ine
kompozicije pisane za mene tijekom godina i ba{ sam uzbu-
|ena zbog toga.

• I za kraj – imate li neki inspirativni savjet za mlade glaz-
benike?

U apsolutno svakoj fazi moga `ivota mogla sam napraviti
ne{to drugo, ne{to {to bi bilo lak{e, financijski bolje, ne{to na
{to bih utro{ila manje vremena, ne{to vi{e definirano u pro-
gramu, ciljevima i uspjehu... Ali mislim da bih bez obzira na
to koliko je te{ko bilo, bez obzira na sav stres i nesigurnosti
koje sam imala u `ivotu, ponovo izabrala to~no ono {to sam i
napravila. Svaku no} mirno spavam jer znam da sam `ivjela
`ivot to~no onako kako sam htjela – barem onoliko koliko je
u mojoj mo}i, a ne mo}i sudbine. Ne `alim ni sekunde {to ni-
sam radila kompromise. Mo`da i ne uspijem u nekim stvari-
ma, ali znam da to ne}e biti zato {to sam bila lijena ili jer sam
se bojala. Naravno, uvijek se pomalo bojim, ali ne dopu{tam
strahovima da kontroliraju moje `ivotne odluke.

Vi – nova generacija – imate mnogo te`i posao pred sobom
nego {to smo mi imali jer su vremena druga~ija i svijet vi{e nije
toliko prijateljski naklonjen glazbenicima. Me|utim, mo`ete
stvoriti nove prilike s festivalima, postdiplomskim studijima,
organiziraju}i koncertne sezone... A danas je i znatno lak{e
ostati u kontaktu zahvaljuju}i svoj toj novoj tehnologiji.
Koncentrirajte se na jedan plan odnosno cilj koji strastveno
`elite za sebe, ulo`ite svoje srce i du{u u njega i nikada ne
odustajte. Ako i ne uspije, samo putovanje k cilju otvorit }e
vam nove putove i nove ciljeve, a i bit }ete u miru sami sa
sobom jer }ete znati da ste poku{ali i potrudili se `ivjeti svoje
snove.

@elim vam svima puno sre}e i veselim se gledati uspjehe na-
dolaze}ih generacija fantasti~nih gitarista!

• Zahvaljujem na op{irnom i nadasve inspirativnom razgo-
voru te Vam u ime ~itatelja Gitare i svoje osobno `elim
puno zadovoljstva i uspjeha u koncertnoj karijeri, peda-
go{kom radu i privatnom `ivotu. Nadamo se {to skorijem
ponovnom susretu!
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KOJI si tip gitarista?
Primjena na~ela tipolo{ke psihologije
u nastavi gitare

Prvi dio
Xhevdet Sahatxhija

"Ne znaju da je tijelo zgusnuti duh..."1

Béla Hamvas

Ne{to kao uvod

U
~lanku koji je pred vama, u kojem je rije~ o na~elima ti-
polo{ke psihologije, poku{ava se objasniti va`nost psi-
holo{kog promatranja u~enika u sviranju gitare, svrho-

vitost opisivanja psihologije tipova u gitarista i ishod takvog
na~ina promi{ljanja u nastavi. Definirati psiholo{ke tipove
gitarista nije samo sebi svrha, nego samo po~etak novog pri-
stupa nastavi kako bi se uspostavila u~inkovita pedago{ka
metoda koja }e vjerojatno otkriti i probuditi latentne umjetni-
~ke afinitete u gitarista. Iz povijesti filozofije poznato je da je
sli~nih op}ih tipolo{kih podjela uvijek bilo i one su, do sredi-
ne 19. stolje}a, pripadale filozofiji, a tek nakon toga psiholo-
giji kao posebnoj znanstvenoj disciplini. Najranije tipolo{ke
podjele koje su kori{tene u ovom tekstu prenio je s istoka za-
gonetni misti~ar Georges Ivanovich Gurdjieff (1877.–1949.),
a poslije ih je definirao i uvrstio u psiholo{ke tipove poznati

{vicarski psiholog Carl Gustav Jung (1875.–1961.). Sadr`aj
ovog ~lanka oslanja se na otkri}a tih dviju poznatih li~nosti iz
podru~ja psihologije.

Darovitost ili talent

Da pri~a dobije zaplet, treba joj doga|aj. Tako i u ovome teks-
tu: da se i{ta mo`e opisati, tuma~iti i definirati, trebamo Bo`ju
esenciju koja }e se obistiniti. Naravno, rije~ je o darovitosti2

koja je prisutna u svakom ljudskom bi}u, ali je po svojoj pri-
rodi i sadr`aju razli~ita i ~esto neprepoznatljiva. Ovom uro|e-
nom Bo`jem poklonu3 ne mo`ete ni{ta nadodati niti oduzeti.
Darovitost tra`i sazrijevanje i ostvarenje, s namjerom da ~o-
vjeka nagradi raznim afinitetima kojima sadr`ajno kroji svoj
`ivot i polo`aj u dru{tvu. Glazbena darovitost jedna je od
onih najljep{ih koja je prisutna u kulturama ~ovje~anstva i
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1 Hamvas, B.: Jasmin i maslina, Ceres, Zagreb, 1999.
2 Rije~i darovit, darovitost, nadaren, vuku korijen iz rije~i dar, {to zna~i da je netko ne{to od nekoga dobio na dar. U ovom kontekstu namjerno se

izbjegava rije~ talent (koja se ~esto rabi), a koja predstavlja proces ka ostvarivanju darovitosti.
3 Darovima kojima jedni druge o Bo`i}u darivamo i stavljamo ih pod ukra{eno bo`i}no drvce prisje}amo se i darova kojima nas sam Bog daruje

(darovitost).



kao takvu prihvatile su je razne svjetske kulturne ba{tine (bez
obzira na politi~ke sustave), njeguju}i je u glazbenim {kola-
ma i visokim glazbenim institucijama s jedinom osnovnom
namjerom da se svaki daroviti pojedinac ostvari do kraja. Da
bi darovitost do{la do svjesnog izri~aja, treba pro}i kroz ne-
koliko vrsta slojevitih psiholo{kih podru~ja koja u krajnosti
predstavljaju psiholo{ke tipove. Ukratko }emo ih predstaviti.

Objektivni i subjektivni gitarist

Prvo {to se mo`e uo~iti na nastavnom satu u~enikov je stav
prema nastavniku i glavnom predmetu (instrumentu). Neki
su u~enici neposredni, iskreni, jasni, pristupa~ni, energi~ni,
razmi{ljaju naglas, vole biti okru`eni pa`njom i ljudima,
govore vi{e nego {to slu{aju… Sve u svemu, daju prednost
vanjskom, objektivnom svijetu i odatle crpe svoj `ivotni stav.
Drugi su u~enici povu~eni, suzdr`ani, {utljivi, vole biti sami,
nisu toliko energi~ni, slu{aju vi{e nego {to govore, vole biti u
pozadini, iza kulisa, ali imaju vi{e koncentracije… Ti se u~e-
nici u svakom trenutku oslanjaju na svoju subjektivnost te
odatle donose svjesne ili nesvjesne odluke. Dva su, dakle,
temeljna tipa zauzimanja stava prema svijetu koji nas okru-
`uje4. Po Jungu to su ekstrovertni (otvoreni) i introvertni
(zatvoreni) tip, ali u na{em primjeru, jednostavnije, nazvat
}emo ih objektivni i subjektivni gitarist. Zanimljivo je da su,
u odnosu na svjesno i nesvjesno stanje ljudske psihe, svakom
navedenom tipu otvorena po jedna vrata kroz koja tra`e ideje
i kreativnost. Objektivnom gitaristu otvorena su vrata subjek-
tivnosti prema svjesno objektivnom, a subjektivnom ona pre-
ma nesvjesno objektivnom svijetu. Nije te{ko zaklju~iti da }e
se objektivni gitarist, ako mu nedostaje sadr`aja u nastavi,
prijateljskog raspolo`enja i neposrednosti nastavnika, ubrzo

okrenuti drugom prioritetu. S druge strane, subjektivni gita-
rist uvijek je u biti sam i njegovo se dru{tvo i izvor kreacija s
kojima op}i i stupa u doticaj nalazi na nesvjesnoj strani.

^etiri temeljna tipa psiholo{kih funkcija

U stvarnosti, u~eniku pri ispoljavanju Ega5 nisu dovoljna sa-
mo dva glavna psiholo{ka stava o kojima je bilo rije~i. Pri-
roda se stoga pobrinula te je dala uro|ene funkcije pomo}u
kojih se ti stavovi bolje prilago|uju i stupaju u interakciju s
vanjskim i unutarnjim svijetom. ^etiri temeljne funkcije (mi-
{ljenje, intuicija, osje}anje i osjetilnost) postoje u svakom
pojedincu. One su kao "primopredajnik" za komunikaciju i
putokaz u `ivotu, odnosno, u na{em primjeru, u ostvarivanju
nastavnog sadr`aja. Nagla{ena je jedna, ~esto dvije, a rijetko
tri funkcije i zajedno s jednim od dva stava ~ine okosnicu
psiholo{kog tipa. Mo`emo re}i da postoji emocionalni, inte-
lektualni, osjetilni i intuitivni gitarist s objektivnim ili subjek-
tivnim stavom. Krenimo redom.

Emocionalni gitarist u nastavi uglavnom djeluje racionalno
i po na~elu suprotnosti (igri dualnosti). Njegovo vrednovanje
glazbe odre|uju stavovi: ugodno-neugodno, lijepo-ru`no, svi-
|a mi se-ne svi|a mi se, toplo-hladno,... Voli ekspresivne
skladbe s lijepim, raspjevanim odlomcima s emotivnim nabo-
jem. Kao u~enik voli sudjelovati u odabiru programa i ~esto
gestom, izrazom lica ili glasom daje do znanja da mu se
odre|ena skladba dopada ili ne dopada. Na nametnuti pro-
gram, koji nije dobro i ciljano argumentiran, reagira nezain-
teresirano, odsutno i s malo pa`nje. ^esto na njegove kriterije
pri odabiru skladbi utje~e i sklonost prema djelima koje je
slu{ao na snimkama ili koncertima gitarista koje osobno po-
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4 Trgova~ki putnik i pisac, na primjer, dobar su `ivotni primjer suprotnosti stavova u odnosu prema objektivnom svijetu.
5 Termin Ego odnosi se na ne~ije osobno iskustvo kao sredi{te htijenja, razmi{ljanja i djelovanja (kao subjekt svih razina svijesti) i predstavlja realno

iskustvo, onako kako ga netko vidi u sebi. Rije~ ispoljavanje ovdje smatram prikladnom jer se svijest u psihologiji smatra poljem. Ego, dakle,
nastanjuje to polje.



znaje, cijeni i posebno voli. Emotivni gitarist obo`ava raz-
doblje romantike i skladbe romanti~nog karaktera. Ima topli i
sadr`ajni ton kojim voli bojiti glazbene fragmente. Njegovo
svira~ko umije}e ovisi o iskrenom odnosu s nastavnikom ko-
jeg }e, ako mu je posebno drag, nositi u srcu cijeli `ivot. Tra`i
`ivopisnu nastavu s puno gestikulacije i, ako je mogu}e, da
mu se pjeva. S druge strane, emotivni gitarist ~esto zna biti u
suzama nakon neuspje{nog nastupa ili natjecanja. Njegovo
prekomjerno u`ivanje u emotivnim glazbenim frazama zna
poremetiti ravnote`u ritma ili metrike. Daje prednost eks-
presivnim odlomcima, a zaboravlja cjelinu glazbene forme.
Prije javnih nastupa mo`e ga se slu{no locirati kako se ne-
svjesno nasla|uje u prekomjernom ponavljanju najemotivni-
jih odlomaka skladbe. Emotivni nastavnik sa srcem prilazi
nastavi i javno zna pokazati naklonost nekom u~eniku, a
drugome ne. To je njegova nagla priroda koju te{ko kontro-
lira. Temperamentno prilazi svom poslu i, naravno, pun je
razli~itih raspolo`enja.

Nasuprot emocionalnom stoji intelektualni gitarist ili gita-
rist razuma koji je isto racionalan i o svojim odlukama odlu-
~uje stavovima: jasno-nejasno, shva}am-ne shva}am, razu-
mijem-ne razumijem, istinito-pogre{no... Prepoznaje se po
tome {to voli misaonu aktivnost i sve mora definirati. U
nastavi daje prednost brojevima, slovima, simbolima te po-
mo}u njih uglavnom i komunicira. @eli da mu se sve pojasni
rije~ima i sklon je teoretiziranju. Voli da se sve zapisuje. Nije
vje{t u opona{aju pokreta prstiju, pa ~esto od nastavnika
(osobito od onog s osjetilnim afinitetom, o ~emu }emo posli-
je) zahtijeva puno vremena i truda. Njegovo je umjetni~ko
razdoblje renesansa, barok i polifoni stil. Atonalitetnu glazbu
20. i 21. stolje}a smatra vrlo privla~nom zbog de{ifriranja,
pam}enja i umnog zadovoljstva. Vjerno se pridr`ava zapisa-
nog notnog teksta ~ak i kad uho i intuicija pokazuju u drugom
smjeru, tako da se tiskarske pogre{ke ~esto mogu zadr`ati u
njegovoj interpretaciji. Gitarist razuma nije vje{t u emotiv-
nim dijelovima skladbi. Na inzistiranje nastavnika (s emocio-
nalnim afinitetom) takve trenutke nadokna|uje nagla{enom
gestikulacijom, ~vrstim stiskom hvataljke, gustim vibratom i
grubim tonom misle}i da tako svira s vi{e srca. Na koncertu, i
kad je sve to~no i lijepo odsvirano, misaoni gitarist publici
zna uskratiti emotivni do`ivljaj.

Ostala dva temeljna tipa u~enika (osjetilni i intuitivni) funk-
cioniraju iracionalno pomo}u percepcije i ne vrednuju niti
jedan trenutak, a samim time i ne daju neku preveliku va`nost
i te`inu nastavi. Osjetilni gitarist voli ugoditi sebi i nesvje-
sno je jako podlo`an tomu. Mo`e ga se slobodno nazvati
"komotnim" gitaristom. Njegova glava (brada) ~esto je naslo-
njena na instrument i stvara dojam prepu{tanja, a samim time

i sliku: tko koga dr`i – gitarist gitaru ili gitara gitarista. Svoje
znanje i umije}e na gitari stje~e opona{anjem. Da bi mogao
reproducirati, tra`i da mu se svira. Sklon je pogre{nim navi-
kama i te{ko ih se rje{ava, tako da nastavnik mora biti vrlo
oprezan i jasan. Kao mla|i u~enik vrlo je nemiran i ~esto
"zvrkast" – zbog rastresena uma te{ko mu je dugo ostati u
istom polo`aju. Instinktivno jako detaljno opa`a i to mu je
bolja strana, ali ne zna to vrednovati i slo`iti u cjelinu kao
svoju prednost. Nalazi zadovoljstvo u virtuoznim skladbama
i u brzom prebiranju prstiju po `icama.6 Ako mu se dopu{ta ili
je bez pedago{kog nadzora, spretno rje{ava probleme postav-
ki na instrumentu, a samim time i prstomet, koji je ~esto nera-
zuman, ali njegovim prstima odgovara. S druge strane te{ko
prihva}a promjene i treba mu dugo vremena da se navikne na
novosti.7 Ako je ~isti nadareni osjetilni tip bez koliko-toliko
razvijene druge funkcije koja vrednuje, ne}e mnogo posti}i u
klasi~noj glazbi.8 S druge strane, ako ima podr{ku jedne ra-
cionalne funkcije ili dviju njih, mo`e se razviti u vrhunskog
svira~a. Nastavnici sli~nog afiniteta malo se te`e snalaze u
nastavi. Od u~enika tra`e da ih opona{aju na isti na~in kao {to
su sami u~ili. Za emotivne i razumne u~enike te{ko nalaze
rje{enja misle}i da su manje nadareni.

Sljede}i, intuitivni gitarist u praksi se te{ko o~ituje. Kao {to
se i sama intuicija pojavljuje prema svojim poznatim zakoni-
ma i reflektira kada se najmanje nadamo, tako je i ta vrsta
u~enika i nastavnika neobi~na i posebna. Takav ~ovjek ne-
svjesno tra`i poja{njenja za sve {to ga okru`uje, pa tako i za
glazbu i instrument koji svira. Cilj mu je obuhvatiti cjelinu i u
tome na}i smisao. Pomo}u intuicije dobro odgonetava raspo-
lo`enje u nastavi, a tako i u skladbi, s nagonskom namjerom
da sve pove`e u "glazbenu pri~u". Pitanja na satu gitare i
odgovori nastavnika samo su u~enikova polazi{ta za intuitiv-
na iskazivanja. U prednosti je pred drugim u~enicima zato {to
u nastavi brzo hvata trenuta~ni smisao (poput ra~unalne na-
redbe copy-paste). Zanimljivo je da njegov interes za svira-
njem odre|ene skladbe splasne u trenutku kada spozna sadr`aj
toga djela. Intuitivni gitarist jedini je od ostalih psiholo{kih
tipova koji prirodno zna svirati rubato, pa ~esto zaklju~ujemo
da metronom izbjegava u velikom krugu. Zanimaju ga i skla-
dateljske vje{tine te ima potrebu dati ne{to svoje. Njegov
stalni nagon za smislenim povezivanjem istovremeno zna biti
i njegov problem i nedostatak u tehni~kom i interpretacij-
skom razvoju. S druge strane, intuitivna funkcija (subjektiv-
nog stava) izvrstan je temelj za gitarsku pedagogiju. Nastav-
nik s intuitivnim afinitetom mo`e jako precizno odgonetnuti
probleme u nastavi i spretno ih rije{iti u korist u~enika.

Po{to smo naveli neke osobine psiholo{kih funkcija koje
prevladavaju kod u~enika i nastavnika gitarista, treba nagla-

15

Xhevdet Sahatxhija: KOJI si tip gitarista?

6 Zanimljivo je da mu ritam nije najja~a strana, iako je rije~ o osjetilnom tipu u~enika koji ima prirodne sklonosti prema motorici i dodiru.
7 Nastavnici dobro poznaju trenutke na koncertu kada osjetilni gitarist zbog pritiska i treme odbaci sve nove zamisli i oslanja se na sigurnu prethodnu

interpretaciju.
8 Takvi se glazbenici naj~e{}e usmjeravaju prema rock, pop ili jazz glazbi.



siti da se one u stvarnosti rijetko javljaju u ~istom obliku,
~e{}e su mje{oviti tipovi. To u praksi zna~i da svakom racio-
nalnom pripada jedan iracionalni tip (rijetko oba), ili obrnuto.
^etvrta je funkcija potpuno potisnuta i rijetko se pojavljuje.9

Kada je te{ko prepoznati koja funkcija prevladava, treba
pa`ljivo promatrati10 i pustiti tijeku vremena da razbistri
situaciju te nakon toga donijeti mudru odluku na koji na~in
pristupiti u~eniku, koju pedago{ku praksu primijeniti i na koji
ga na~in usmjeriti prema svira~kom napredovanju. Pomo}u
pravilnog pristupa tipologiji ove vrste u~enik br`e posti`e
rezultate i nastava dobiva na efikasnosti. Njegov tipolo{ki
afinitet prirodni je dar kojim se mudar nastavnik treba koristi-
ti kao putokazom kako prenijeti svoje znanje. S druge strane,
takav psiholo{ki pristup poma`e samome nastavniku u pro-
matranju i otkrivanju svojih afiniteta a samim time i otkri-
vanju svoje biti – putu prema individualnosti.

Navike

Svaka na{a aktivnost koja se ~esto ponavlja nakon odre|enog
se vremena "posprema" u slojevito "spremi{te" navika. Navi-
ke nisu samo na{e geste, pokreti, nego i na{e misli, osje}aji,

sje}anja, postupci… Na{ je glazbeni poziv, mo`e se slobodno
re}i, ogromno "spremi{te" navika. Ako su dobro postavljene,
bru{ene, razborite, mudre, rafinirane, uskla|ene…, slu`e nam
kao olak{anje i pomo} pri realizaciji zadanih ciljeva, a ako su
naivne, neiskusne, lo{e, grube, glupe …, uvelike nas uspora-
vaju i te{ko ih je ispravljati. U nastavi ih najbolje upoznajemo
u trenutku kada ispravljamo u~enika koji nam je pre{ao iz
drugog pedago{kog nadzora (ako ga je bilo). Tada smo svje-
sni koliko su navike tvrdokorne i koliko truda treba ulo`iti da
se uklone i pretvore u nove. Na tom pedago{kom trenutku
vidi se i objektivna zrelost samog nastavnika u prepozna-
vanju nastavne problematike i s koliko volje i ljubavi prilazi
rje{avanju nastalih komplikacija. Svaki tip funkcija ima svoje
navike. Iz prakse mo`emo ustanoviti da se mje{oviti tipovi,
za razliku od ~istih tipova, lak{e rje{avaju pogre{nih navika.11

Jedan od na~ina koji se dade koristiti kao "ljekoviti pri-
pravak" protiv lo{e navike matemati~ke je prirode – ispravak
treba ponavljati toliko dugo da brojem ponavljanja prema{i i
potisne staru naviku koju `elimo ispraviti.12

Persona i bit

Postoji jo{ jedno zanimljivo i slojevito psiholo{ko podru~je
koje nam mo`e dobro poslu`iti u otkrivanju, ako ve} ne i u
rje{avanju odre|enih situacija u pedago{koj praksi, a veza-
no je za trenutke kada u~enikovo pona{anje ometa nastavu.
Poznato nam je da veliku i odgovornu ulogu u odgoju
u~enika imaju roditelji, okolina, {kola, nastavnici, ro|aci,
prijatelji… uglavnom, okru`enje s kojim je svakodnevno u
dodiru. Svi ti u~inci okoline formiraju u u~enika svojevrstan
"omota~" koji od okru`enja {titi njegovo Ja. Ovu vrstu
"paravana" koja oblikuje u~enikovu vanj{tinu Jung je naz-
vao persona (osobnost). Ona ima ulogu prvenstveno za{ti-
tnika u~enikove biti (bi}a). I u ovom se trenutku priroda
poigrala zakonom suprotnosti i postavlja se kompenzacijski
da psiha ne bi trpjela trajnu {tetu. U personi u~enika, dakle,
skupljaju se osobine ljudi koji }e izgraditi njegovu vanj{tinu
koja je, kada poprimi zreli oblik, vrlo sli~na vi{estrana~kom
dr`avnom parlamentu. Ima ih raznih karaktera i osobina i
znaju se ~ak udru`iti u frakcije samo da do|u do cilja.
Nastavnikova je zada}a da nakon nekog vremena upozna,
barem pribli`no, personu svakog u~enika i u trenucima kad
neki "buntovnik" ometa nastavu, odigra zrelu i mudru igru
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9
Poznata nam je situacija kad intelektualni gitarist, pod pritiskom treme, do`ivi memorijski zastoj i u tom trenu ispliva na povr{inu ljutito sviranje
prepuno emocija.

10
Pod tim postupkom mislim na promatranje kao ~in ljubavi prema u~eniku i njegovu napretku u profesiji, spoznaji i kreiranju vlastitog `ivota.

11
Jedna od navika koja se ~esto pojavljuje na satu gitare misaona je odsutnost u~enika za vrijeme sviranja. Nastavnici koji pa`ljivo prate te trenutke
sigurno su uo~ili da odsutnost nastupa uvijek na istim, odre|enim, mjestima u skladbi.

12
U ovakvim trenucima uvijek mora biti aktivan nadzor uma, automatsko ponavljanje ne koristi.



te udalji "uljeza".13 Gospoda nastavnici koji se u tim trenu-
cima postavljaju s izgovorom "ne bi se {tel me{ati" nisu pre-
poznali problem i bez ikakvog }e mu truda okrenuti le|a, ne
znaju}i da }e se problem pove}avati do te razine da }e
ugu{iti u~enikov talent i usmjeriti ga, naj~e{}e, prema dru-
gom pozivu, zbog ~ega }e kasnije po`aliti. Ovo je psiholo-
{ko podru~je jako zanimljivo za pedagogiju. U personi u~e-
nika mo`e se "smjestiti" i njegov nastavnik koji svojim
pozitivnim i odlu~nim stavom mo`e usmjeriti u~enika pre-
ma uspjehu, odnosno svojom prisutno{}u mo`e nadopuniti
jednu ili dvije psiholo{ke funkcije koje su potisnute.

Parabola o ko~iji

Stanje u kojem se u~enik gitarist nalazi mo`e se usporediti s
ko~ijom, odnosno konjskom zapregom, koja se tradicionalno
koristi u isto~nja~koj filozofiji kao gnosti~ka parabola i sim-
bolizira stanje ~ovjekova bi}a. U na{em primjeru, konji sim-
boliziraju pokrete (prste) i osje}aje, sama ko~ija predstavlja
u~enikovo tijelo, ko~ija{ simbolizira njegov intelekt koji raz-
mi{lja. U ko~iji se nalazi putnik, koji je u tom trenutku i nje-
zin gospodar (du{a).14 U normalnom stanju cijeli je taj sustav
u skladnom odnosu i djeluje pravilno – ko~ija{ dr`i ~vrsto
uzde u svojim rukama te upravlja konjima i ko~ijom u smjeru

kako nala`e gospodar. Me|utim, u praksi je prili~no druk~ije
– konji ~esto nisu dobro vezani i vo|eni kako spada ili je
ko~ija{ ~esto odsutan, pospan, nemaran i ne prati smjer ko-
~ije. Putnik u ko~iji spava, a ko~ija{ misli da je u tom trenutku
gospodar ko~ije, itd. To je naj~e{}i pokazatelj normalnog
stanja u~enika gitarista koji nije budan i kojega treba probu-
diti. On sam to ne mo`e. Ulogu buditelja treba na sebe pre-
uzeti nastavnik i pomo}u svoga znanja15 i ljubavi prepoznati
problem i situaciju preokrenuti u korist u~enika.

Ne{to kao zaklju~ak

Nakon {to su opisane neke od glavnih osobina tipolo{ke psi-
hologije kod u~enika gitarista, do{li smo do zaklju~ka, a si-
gurno i do pitanja o pravilnom pristupu gitari te na koji na~in
svirati taj instrument. Odgovor je: duhovno sviranje jest
pravilno sviranje i ono zaokru`uje kompletnu tipologiju sa-
mog u~enika, pa i vi{e od toga.16 Nastavnik svoje pedago{ko
umije}e treba usmjeriti u tom smjeru i treba biti toga svjestan
u svakom trenutku. Naravno, takav pristup nije nimalo lagan
– tra`i puno odricanja, rada, ponajprije u bu|enju psiholo{kih
tipova, a kasnije u njihovu zaokru`ivanju kao izvoru u~e-
nikova nadahnu}a.

U sljede}em broju bit }e rije~i o glazbenom sadr`aju i tipo-
lo{koj psihologiji te novom nastavnom planu i programu za
gitariste temeljenom na psiholo{kim tipovima.
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13
Kod u~enika se mo`e pojaviti neo~ekivano pona{anje (naj~e{}e u fazi adolescencije) koje je izvorno svojstveno negativnoj utjecajnoj osobi prisutnoj
u njegovu `ivotu. Ta osoba "boravi" u u~enikovoj personi i pojavljuje se neprirodno, iznenada i sa svojim stavovima (naj~e{}e nesvjesnim) usmjerava
nastavu prema neefikasnosti. Ako je ta osoba jako utjecajna, mo`e dalekose`no kreirati u~enikov `ivot.

14
Putnik mo`e simbolizirati i skladbu ili skladatelja.

15
U ovoj situaciji mo`e uvelike pomo}i poznavanje tipolo{ke psihologije.

16
"Pod duhom shva}amo sposobnost koja pripada podru~ju svijesti, ali je prirodno svojstvena i nesvjesnom te koja pojedinca prvenstveno usmjerava k
estetsko-stvarala~kim i moralno-religioznim razumskim ostvarenjima u vidu spoznaja i izra`avanja, no koja njegovim misaonim i prosudbenim
radnjama uzma`e podariti odre|enu boju. U tom smislu, duh obuhva}a kako intelekt tako i du{u u odre|enoj osmi{ljenoj sublimaciji i me|usobnoj
povezanosti." Jacobi, str. 198.



USUSRET natjecanjima
Maroje Br~i}

U
na{oj ritmi~noj izmjeni godina s natjecanjima i onih

bez njih nalazimo se na pragu novog ciklusa, to~nije u
jeku priprema za regionalno natjecanje. Uvje`bava se

novi program, planiraju produkcije i audicije, obnavljaju se
zalihe `ica, pribora za nokte i poduzima se sve da se kandidat
{to bolje pripremi. Ponekad, previ{e zaneseni i uklju~eni u
cijeli proces, u~itelji previde detalje koji mogu biti odlu~uju}i
jezi~ac na vagi i prevagnuti ho}e li njihov pulen polu~iti bolji
ili lo{iji rezultat, ho}e li uspjeti pro}i onu magi~nu granicu od
devedeset bodova i uspjeti se plasirati na njegovo veli~anstvo
dr`avno natjacanje ili ipak ne. U tekstu koji slijedi osvrnut }u
se na najkarakteristi~nije pogre{ke i propuste. Pa krenimo...

Priprema u~itelja za natjecanje

Prije po~etka rada s u~enikom u~itelj mora dobro razmisliti,
pogledati se u ogledalo i iskreno odgovoriti na sljede}a pi-
tanja:

• Kojeg }u u~enika voditi na natjecanje?

• Za{to ba{ njega/nju?

• S kojim ciljem?

• Koji }u program izabrati?

• Za{to ba{ taj program?

• [to tim programom `elim pokazati/posti}i?

Odgovori na ta pitanja jasno }e trasirati put od pripreme do
realizacije, od ideje do izlaska na pozornicu i bez lutanja –
koja uvijek idu preko le|a djeteta – omogu}iti kandidatu da u
punini ostvari svoj potencijal.

Kad razmi{ljamo koga iz klase voditi na natjecanje, samo je
po sebi razumljivo da }emo se prvo sjetiti na{ih najboljih i
najpouzdanijih u~enika. Me|utim, ponekad pripremamo kan-
didate koji ne spadaju u navedenu skupinu, ali svojim trudom
i odnosom prema radu zaslu`uju dobiti priliku predstaviti se
na ve}oj sceni. Mo`da ne nadareniji, ali vrijedni i po{teni,
sigurno }e napraviti sve da opravdaju va{e povjerenje. Pone-
kad je ve}i uspjeh s takvim u~enikom dobiti drugu nagradu
nego s nekim drugim prvu jer nije samo visina nagrade ta
koja odlu~uje {to je uspjeh, a {to ne. Meni osobno ponekad je
puno zanimljiviji put koji u~enik prevali od po~etne pozicije

do zavr{nog rezultata (kakav god on bio) od samog zavr{nog
rezultata.

Pred u~enike, pogotovo one koji se natje~u u mla|im katego-
rijama, nemojte postavljati imperativ osvajanja prve nagrade.
To je za njih preveliko i nepotrebno breme. Ve} i samo uvje-
`bavanje programa, memoriranje, skupljanje snage i hrabro-
sti za izlazak pred slu{atelje i ocjenjiva~ki sud za njih pred-
stavlja i vi{e nego velik izazov. Neka glazbi prilaze sa {to vi{e
veselja i {to manje optere}enja, neka im gitara bude najdra`a
igra~ka i neka je u ruke uzimaju rado i bez stresa. Nisam samo
jednom vidio djecu koja su ponosna na svoju, na primjer,
tre}u nagradu, kao i one koja su nezadovoljna nedovoljno
visokom prvom nagradom. To je odraz na~ina na koji su ih
njihovi u~itelji pripremali. Ako u~enika li{ite svojih preveli-
kih o~ekivanja, ako mu na le|a ne svalite vlastite neostvarene
`elje i ambicije, rezultat }e biti bolji, a u~enik sretniji i zado-
voljniji svojim nastupom. Ne zaboravite, na{ osnovni zadatak
nije stvaranje Wunderkinda, ve}, u prvom redu, glazbeno od-
gajanje mladih ljudi, usa|ivanje ljubavi prema glazbi i razvi-
janje vje{tina na instrumentu. U~enici koji su odrastali u poti-
cajnom, radnom, ali i opu{tenom ozra~ju glazbi }e se i po
zavr{etku formalnog obrazovanja uvijek rado vra}ati i postat
}e vjerna koncertna publika koja }e u godinama koje slijede i
svoju djecu usmjeravati ka glazbi. Cilj sudjelovanja na natje-
canjima jest potaknuti u~enika na ve}i rad, razvijati u njemu
kompetitivni duh, nau~iti ga suo~avanju s problemima, pa i
strahovima, te dobiti jasnu sliku o njegovim mogu}nostima.
S druge strane, u~enik }e dobiti priliku vidjeti gdje mu je
mjesto u odnosu na vr{njake.

Jedna od klju~nih to~ki jest odabir programa, a to je isklju-
~ivo u~iteljev resor. Program biramo na osnovi nekoliko kri-
terija: prvo mora biti uskla|en s propozicijama, drugo treba
biti primjeren u~enikovoj dobi i tre}e mora biti stilski, ka-
rakterno i tonalitetno raznovrstan.

Pravila igre

Propozicije su vrlo precizne, ali iz neznanja ili zbog previda
mo`e do}i do nesporazuma. Na primjer, ponekad se umjesto
etide zna zadati Legnanijev capriccio {to nikako nije is-
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pravno. Za{to? Capriccio je uz ricercar, canzonu i fantasiju
va`na predfugalna forma. Javlja se u 17. stolje}u u djelima
Frescobaldija, Frobergera, a kasnije i Bacha. U 19. stolje}u
naziv capriccio upotrebljavao se za kratke komade vedrog i
hirovitog karaktera. Tako je na{ao mjesta u djelima Men-
delssohna i Brahmsa, ali i mnogih drugih skladatelja iz tog
vremena, pa tako i na{eg dragog Legnanija. S druge strane,
etida se pojavljuje dosta kasnije i u prvom redu namijenjena
je razvijanju tehni~kih sposobnosti, a ~esto je u cijelosti
posve}ena jednom tehni~kom problemu. Razvila se iz vje`bi
za prste, a prvim autorom etida smatra se Clementi (1752. –
1832.) koji je svojim zbirkama iz 1790. i 1826. pokrenuo
~itavu lavinu etida nastalih u 19. stolje}u. Njezinu {armu nisu
odoljeli ni Cramer, Czerny, Liszt, Chopin, Debussy, Kreutzer
– da nabrojim samo najistaknutije. U na{oj gitarskoj literaturi
svoj obol dali su Aguado, Carcassi, Giuliani, Sor, Regondi,
Villa-Lobos i mnogi drugi. Kad bi se, pod izlikom da su neki
od 36 Legnanijevih capriccia etidnog karaktera, toleriralo
uvrstiti ih u program umjesto etide, name}e se pitanje gdje
postaviti granicu. Ako mo`e Legnani, za{to ne bi mogli
Tárrega (Capricho árabe), Albéniz (Capricco Catalan op.
165) ili Castelnuovo-Tedesco (Capriccio diabolico, 24 Ca-
prichos de Goya op. 195)? Ako je kriterij etidni karakter, tada
}ete mi dopustiti primijetiti da postoji, na primjer, dosta
Bachovih stavaka takvog karaktera. Ho}emo li onda tolerirati
da se umjesto etide svira double ili gigue? Da zaklju~im, ne
filozofirajte, nego u~eniku zadajte etidu, a prepoznat }ete je
po tome {to u naslovu pi{e – ETIDA!

Kada propozicije zahtijevaju suitu ili temu s varijacijama,
tada se te forme moraju izvoditi integralno, a ne samo neki
njihovi dijelovi. Jednom prilikom svjedo~io sam da je u~itelj
zadao temu i jednu varijaciju od njih {est! ^esto nastaju
problemi s tuma~enjem sonatnog stavka i sonate (sonatine).
Sonatni stavak nije bilo koji stavak iz sonate, ve} oblik koja
sadr`ava prvu i drugu temu, provedbu te reprizu s codom.
Postoje sonate bez sonatnog stavka (Giuliani: Tri sonatine op.
71, kao i sonate Molina, Carullija, Gragnanija, Carcassija), ali
i sonatni stavci bez sonate (Giuliani: Velika uvertira op. 61,
Sonata eroica op. 150, Sor: Sonata op. 15, Grand solo op.
14). Pazite, sonate D. Scarlattija ne spadaju ni u jednu od
navedenih kategorija i podobne su jedino kao komadi za
slobodni program.

Odabir programa

Kod mla|e dobi puno mi je dra`e vidjeti da je u~itelj odabrao
skladbe primjerene u~eniku nego te`ak i preambiciozan pro-
gram. Ako je sve odsvirano u skladu sa stilom, zanimljivo
osmi{ljeno, ako je ton ~ist i fokusiran, fraze na mjestu, basovi
uredno zaustavljeni, odnos melodijske linije i pratnje uravno-
te`en, tempa primjerena, agogike proporcionalne i sve to
popra}eno dobrom artikulacijom, tada nemam zamjerki, pa
~ak ako je program i ne{to lak{i od uobi~ajenog. [to nam
zna~i ako u~enik izabere – bolje re}i dobije – program koji je

primjereniji starijoj dobi, a njegova svirka nije protkana na-
vedenim kvalitetama, ako samo misli o svojim prstima i o
tome kako {to br`e odsvirati zadanu skladbu, ako ne u`iva u
glazbi, ve} je shva}a kao zadatak koji mora {to efikasnije
izvr{iti ili prepreku koju mora sa {to manje ogrebotina pre-
sko~iti!?

U~itelji, pazite da odabrani program bude raznovrstan i za-
nimljiv. Sje}am se kandidata koji je svirao etidu (Aguado),
djelo doma}eg skladatelja (komad njegova dragog nastav-
nika) i {esterostava~nu suitu (tako|er djelo vrijednog i sve-
stranog pregaoca). Iako su propozicije bile zadovoljene, u~i-
telj je svojim odabirom programa samo ote`ao svom u~eniku
koji je jednoli~nim programom te{ko mogao zadiviti ocje-
njiva~ki sud. Nadalje, sje}am se kandidata koji je svirao slje-
de}i program: Carcassi Etida op. 60, br. 2, Giuliani Capric-
cio, Anonyme Greensleeves i Padovec Poloneza. Na prvi
pogled sve je na svom mjestu: etida, djela iz razdoblja klasike
i renesanse, hrvatski skladatelj... sve {tima. Me|utim, sve su
te skladbe u istom tonalitetu (a-molu) i morate priznati da je
to, i u najboljoj mogu}oj interpretaciji, jako, jaaaaako zamor-
no slu{ati.

Tako|er, pazite koji skladatelj pripada kojem stilu. Ako je
propisano da treba svirati djelo iz razdoblja klasike (a propi-
sano je), tada ne mo`ete zadati djela skladatelja koji ne spa-
daju u to razdoblje. Da ne bude zabune, Legnani i Paganini
pripadaju u rani romantizam, a Coste, Mertz i Regondi u
romantizam. Naravno, ima skladatelja kod kojih se mogu
primijetiti utjecaji i drugih stilova, ali ipak se treba voditi
~injenicom koji stil je kod njih dominantan. Na primjer, kod
Falle, Albéniza ili Granadosa na}i }ete elemente impresio-
nizma, ali bismo li ih ikada mogli svrstati pod impresioniste?

Ima slike, nema tona

Ton je najva`nija karika u lancu zvanom glazbena izvedba i
stoga ga treba razvijati i njegovati od samih po~etaka bavlje-
nja gitarom. Ton je prva informacija koju slu{atelj prima od
izvo|a~a i neka je vrsta svira~eve osobne karte. Kao ~lan
`irija vodim vrlo detaljne bilje{ke o svakom kandidatu, a
uvijek se prvo osvrnem na ton. Listaju}i te bilje{ke, uvi|am
da ~esto imam puno primjedbi na kvalitetu tona. Ili je pre-
o{tar, ili nedovoljno ~ist, ili je podno{ljiv do mezzofortea, ali
iznad toga praskav i igli~ast... U razgovoru s u~iteljima vidim
da je ~esta dilema savjetovati li djeci u mla|im kategorijama
svirati s noktima ili bez njih. Osobno, radije }u slu{ati ~ist i
zaobljen ton bez noktiju nego o{tar i nekultiviran ton s nokti-
ma. Ipak, u tim najmla|im kategorijama ne skidam bodove
zbog nedovoljno kvalitetnog tona jer znam da je dobro {to
prije po~eti pu{tati nokte, pa makar i po cijenu bolnih grimasa
na licu i ~epi}a u u{ima. U starijim kategorijama kona~ni
bodovni saldo jako ovisi o kvaliteti tona i u~itelji tom seg-
mentu izvedbe moraju posvetiti punu pozornost. Trebaju
dobro upoznati svog u~enika i na temelju prikupljenih in-
formacija (polo`aj desne ruke, na~in utiskivanja i trzanja
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`ica, kvaliteta, duljina, oblik i na~in obrade noktiju) pomo}i
u~eniku u odabiru optimalnog instrumenta i `ica, a sve radi
tra`enja i postizanja {to kvalitetnijeg tona. O{tar ton mo`e se
kompenzirati instrumentom od cedra, dok pretaman, nazalan
ton vapi za plemenitom smrekom. @ice su tako|er vrlo va`ne
u cijeloj pri~i, a koji model, napetost i materijal odabrati, stvar
je osobnog izbora. Svaki gitarist ima svoje najdra`e `ice ili,
{to je ~esto, kombinaciju nekoliko razli~itih modela. Osobno,
za ilustraciju, volim gitare od smreke sparene sa sljede}om
kombincijom `ica: 1. `ica – najlon, 2. i 3. – karbon te
basovske `ice visoke napetosti. Naravno, svatko }e s vreme-
nom na}i ono {to mu najvi{e odgovara, ali u~enici nemaju ni
iskustva, ni izbru{ene kriterije, pa im u tom pitanju moramo
prite}i u pomo}.

Ugodi me nje`no

O uga|anju gitare ve} je pisao cijenjeni kolega Bedek (Gitara
br. 13 iz 2011.), a te }u se teme, evo, i ja kratko dotaknuti.
Jasno mi je da mladim svira~ima nije lako dobro se i brzo
ugoditi na pozornici. ^esto je razlika u temperaturi izme|u
sobe za ugrijavanje i one u dvorani prevelika i bez obzira na
to {to im pa`ljivo ugodite gitaru netom prije izlaska na
pozornicu, po~nu svirati nedovoljno ugo|eni. Me|utim, ni-
kako ne shva}am kako je mogu}e da su neugo|eni usprkos
tome {to svi imaju naprave za uga|anje (popularne retrovi-
zore) zakva~ene za glavu gitare!? Ako se ve} uga|aju po-
mo}u tih naprava (moram re}i da mi se ta moda nimalo ne
svi|a), a u tome ni nakon nekoliko minuta uga|anja ne
uspijevaju, nego sviraju neugo|eni, onda im ili ne valja
instrument, ili `ice, ili ta naprava. U svakom slu~aju, va{ je
zadatak otkriti u ~emu je problem i rije{iti ga. Sviranje na
neugo|enom instrumentu jednostavno nije opcija, a takav
kandidat, unato~ trudu, talentu i dobrom sviranju, nema ni-
kakve {anse za visoki plasman.

Odnija vrag i pri{u

Ponekad u~itelji odmah nakon natjecanja u~eniku zadaju
novi program koji }e ovaj vrijedno i poslu{no uvje`bavati do

– sljede}eg natjecanja! Takvu praksu smatram izrazito lo{om
i {tetnom. Na taj na~in u~enik u svom {kolovanju pro|e malo
gradiva, a posljedica toga je slabo ~itanje nota (pogotovo a
prima vista) i jako sporo u~enje novog materijala. Oprav-
danje obi~no glasi da }e tako u~enik biti tehni~ki i memorijski
sigurniji te da }e polu~iti bolji rezultat uz manje stresa, ali to
smatram samo djelomi~no to~nim. Naime, u~enik s vreme-
nom izgubi interes, svira bez strasti i uzbu|enja, s polovi-
~nom koncentracijom, a ponavljaju}i godinama jedne te iste
skladbe te{ko mo`e prona}i ono toliko potrebno nadahnu}e.

Tehni~ki podaci

Ovom prilikom ne bih previ{e pri~ao o tehnici. U na~elu, u~e-
nici su nam u tome sve bolje potkovani i sve je manje pri-
mjedbi na ra~un tehnike u mojim bilje{kama (za razliku od
primjedbi za interpretaciju kojih, na`alost, ne nedostaje).
Naravno, uvijek se na|e lo{ih primjera, ali ipak sve rje|e.
Ono {to naj~e{}e znam primijetiti jesu na~elne stvari poput
podignutog ramena desne ruke, podignute pete (ponekad i
obje!), lo{eg polo`aja tijela, ali i tradicionalnih problema kao
{to su legato, barré, arpeggio, promjene pozicija, ljestvice,
nedovoljno dobra uskla|enost ruku i sli~no. O svim tim
temama bilo je dosta govora u pro{lim brojevima, pa se ne bih
`elio ponavljati. Zaklju~ujem: bri`no njegujte i razvijajte
tehniku svojih u~enika, a na natjecanje vodite samo tehni~ki
spremne kandidate.

Na kraju balade

Svim kolegama i njihovim u~enicima `elim uspjeh u pripre-
mi i izvedbi programa, a razloge za eventualni neuspjeh ne
tra`ite u globalnom zagrijavanju, ozonskim rupama, raspo-
redu zvijezda, konstelaciji planeta, punom mjesecu, koli~ini
vlage u zraku, lo{oj frizuri, dugom putovanju, nervoznom
voza~u, neprospavanoj no}i, slabom doru~ku, mrzovoljnom
recepcioneru, strogom ravnatelju, birokraciji, HDGPP-u, pu-
knutom noktu, niskoj klupici, visokoj temperaturi, zaborav-
ljenom predznaku, notnom izdanju ili, ne daj Bo`e, u sebi. Za
sve lo{e uvijek i isklju~ivo kriv je – `iri.
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KONCERT bez glazbe
Kratak osvrt na osnovne elemente
scenskog nastupa

Kre{imir Bedek

S
vi mi koji podu~avamo neki instrument imamo zadatak
da na{i u~enici steknu vje{tinu sviranja te da je mogu de-
monstrirati drugima. [to god u nastavi radimo, na kraju

se ostvaruje i mo`e primijetiti u u~enikovu nastupu pred pub-
likom. Svi `elimo da publika sa {to ve}im ushitom i odobra-
vanjem oda priznanje za sposobnost prikazanu interpretaci-
jom glazbenog djela, a time i nagradi trud koji je potrebno
ulo`iti da bi se uop}e moglo nastupiti. Odli~no obrazovanje,
mnogo rada i odricanja, ali i osobne predispozicije i karakter-
ne osobine u~enika preduvjet su za uspjeh. Me|utim, potreb-
no je u~enike ne samo usmjeravati kako da vje`baju nego ih i
pripremati za sam nastup.

Javni nastup bilo koje vrste izdvaja pojedinca od onih koji ga
promatraju. Potrebno je puno iskustva da bi se uzbu|enje
zbog nastupa pred publikom moglo lak{e kontrolirati. Publi-
ka ~esto mo`e predstavljati strah i trepet ne samo po~etnicima
nego i profesionalnim muzi~arima. Pitanje je bojimo li se vi{e
nezadovoljstva vlastitim nastupom ili mogu}nosti da }e pub-
lika nastup ocijeniti lo{im. Vjerojatno su obje komponente
prisutne, ali }emo vlastito nezadovoljstvo lak{e prihvatiti ako
publika taj isti nastup isprati odobravanjem. To je zato {to bez
publike nema ni nastupa, pa treba osvijestiti da ne nastupamo
radi sebe, nego da nastupamo za druge.

^lankom o ugodbi gitare,1 u kojem sam naglasio problem
ugodbe upravo za vrijeme nastupa, htio sam skrenuti pozor-
nost da postoje detalji koji, iako nemaju direktnu vezu sa
spremnosti izvo|a~a za koncert, mogu utjecati na muzi~ku
izvedbu, ali i ostaviti ne`eljeni, slabiji dojam kod publike.

Postoje li faktori koji uop}e nemaju poveznicu s muzi~kom
interpretacijom, a ipak su dio koncerta i mogli bi utjecati na

publiku kad donosi sud o ne~ijem nastupu? Jesmo li kadri, dok
istovremeno te`imo izvrsnosti u interpretaciji koncertnog pro-
grama, bilo na koji na~in reagirati povr{no i zanemariti ne{to
{to tako|er ostavlja dojam na publiku? Je li dovoljno samo
dobro odsvirati, to jest imati vje{tinu i znanje? Po kojim je (ili
~ijim) kriterijima jedan koncert uspje{niji od drugog?

Samo glazba (ne) ~ini koncert

^ini mi se da premalo pa`nje posve}ujemo drugim aspektima
koncertnog nastupa orijentiraju}i se samo na sviranje, odno-
sno da postoje elementi na koje podu~avaju}i na{e u~enike
zaboravljamo. Glazba nije ono jedino {to publika do`ivljava i
{to mo`e zamijetiti za vrijeme koncerta. Koncert je scenski
nastup i sve {to se doga|a na sceni, predmet je pozornosti
publike. Vjerujem da nikad prije nije postojao tako liberalan
pristup koncertima klasi~ne glazbe, a opet, ~ini mi se da smo
sve stro`i i skloniji kritiziranju tako da zanemarivi, nemuzi~ki
detalji mogu donijeti prevagu u sudu o uspje{nosti koncerta.
Nerealno je o~ekivati da }e se koncert svidjeti ba{ svima ili da
}e svaki slu{atelj podjednako biti odu{evljen, ~ak i vrhun-
skim nastupom. Nemogu}e je potpuno utjecati na subjektivni
dojam slu{atelja. Budu}i da je vrlo te{ko sve u istoj mjeri
zadovoljiti, moramo prona}i na~ina da smanjimo potencijal-
nu kolateralnu {tetu. Danas se tra`i izvrsnost te, ako `elimo
biti konkurentni, moramo izvrsnost pru`iti u svim segmen-
tima, a ne samo u besprijekornoj glazbenoj izvedbi. Upravo
ono {to je na koncertu sporedno i nema direktne veze s glaz-
bom muzi~ki neobrazovana publika lak{e uo~ava i bolje ra-
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zumije od same glazbe koja se izvodi. To ne zna~i da takvi
slu{atelji glazbu ne do`ivljavaju, ali sigurno manje vode
ra~una o formi djela, tehnici sviranja ili ljepoti tona.

Ako dakle nastupamo za publiku, poku{ajmo sagledati kon-
cert iz perspektive publike, ali na na~in da zanemarimo ono
najbitnije – glazbu koja se izvodi. [to se sve doga|a na sceni
za vrijeme koncerta, a nema izravne veze s glazbom?

Odijelo (ne) ~ini ~ovjeka

Prvo {to mo`emo uo~iti kad umjetnik izlazi na pozornicu jest
njegov izgled. Ne mislim pritom na ljepotu lica ili skladno
tijelo ({to tako|er mo`e privu}i vi{e simpatija), nego na odabir
odje}e. Mo`da se ~ini ~udno {to tako ne{to spominjem, no bu-
du}i da sam bio prisutan na nekoliko koncerata na kojima su
glazbenici bili neprimjereno odjeveni, postavljam pitanje je li
potrebno sve~ano se odjenuti za koncertni nastup ili je to stvar
pro{losti. [to uostalom danas zna~i odjenuti se sve~ano? Ne-
kad, mo`da i ne tako davno, muzi~ari su mogli birati izme|u
fraka i smokinga, tre}a opcija bila je nezamisliva. Danas je
pristup slobodniji, no to ne zna~i da se mo`emo odjenuti za
koncert kako nam drago. Neki kolege ka`u mi da im je ne-
spretno svirati u sakou jer im smeta i ograni~ava slobodu po-
kreta rukama. Sli~no je s kravatom. Me|utim, i sako i kravata
kao neizostavni dio mu{ke mode prisutni su na sceni dugi niz
godina te }e i najsve~aniju ko{ulju u~initi jo{ sve~anijom. Ne-
ka mi kolegice ne zamjere {to se osvr}em samo na mu{ku mo-
du, no ne osje}am se kompetentnim komentirati `ensku. Mis-
lim da se `ene ve} po prirodi vole lijepo odjenuti.

Smatram da se za koncert treba odjenuti sve~ano. Dopu{tam
da razli~ite prigode ili razli~iti koncertni prostori mogu za-
htijevati razli~itu razinu sve~anog, ali sve~ano ipak ne bi smio
biti dvosmislen pojam. Barem je danas u {irokom izboru
odjevnih predmeta i uz liberalniji pristup dress codeu lako
odabrati odje}u za nastup koja odgovara na{em odjevnom
ukusu i u kojoj se mo`emo osje}ati udobno, a da istodobno
bude primjerena trenutku. U svakom slu~aju, ne{to {to je kla-
si~no ne mo`e biti pogre{an odabir.

Kad smo se odlu~ili za odre|enu odjevnu kombinaciju, ris-
kantno je prvi put tako odjeven iza}i na pozornicu i svirati
koncert. To je gotovo kao svirati a prima vista. Trebalo bi se
ipak pripremiti i vidjeti kako se osje}amo dok sviramo odje-
veni za koncert. Pri odabiru odje}e vrlo je bitno da se u njoj
osje}amo udobno i da nas ne sputava pri sviranju. Pri~u o odi-
jevanju ukratko bih zaklju~io obu}om. Obu}a je vrlo uo~ljiva
ako u koncertnom prostoru postoji podij, pogotovo kod gita-
rista koji sviraju koriste}i se klupicom. Tada je va`no pripazi-
ti i na to jesu li nam ~arape dovoljno duga~ke!

Moj naklon!

Na koncertima klasi~ne glazbe obi~aj je da se glazbenik na-
kloni publici. Mo`emo uo~iti da neki umjetnici na najrazli~i-

tije na~ine vrlo pomno razra|uju svoj naklon. Ne tvrdim da se
time moramo pretjerano baviti, no sigurno je da naklon ne
prolazi nezapa`eno. [to je zapravo naklon i kako se mo`e
analizirati? Naklon je sagibanje glave ili gornjeg dijela tijela u
znak po{tovanja. Osobna je stvar kako }emo se nakloniti, to
jest fizi~ki izvr{iti gestu. Treba biti svjestan da je naklon i
oblik komunikacije – znak po{tovanja, svojevrstan pozdrav
publici. Naklon bi se trebao doimati spontano i dostojan-
stveno. Dva su osnovna momenta kad se glazbenik naklanja
publici – prvi je dolazak na scenu, a drugi zavr{etak interpre-
tacije glazbenog djela. Za vrijeme oba naklona publika komu-
nicira s izvo|a~em pljeskom. Pljesak ili aplauz, koji uslijedi
nakon {to je glazbenik izveo skladbu, nije samo pozdrav, nego
i nagrada. Upravo na detalj nagrade `elim malo vi{e skrenuti
pozornost. I kad je posrijedi nastup za koji izvo|a~ dobiva
honorar, samo je aplauz po zavr{etku skladbe neposredna
nagrada za sav trud koji je ulo`io i sposobnosti koje je publici
prezentirao. Akoliko traje prosje~an aplauz? U svakom slu~aju
prekratko da bi ga sam izvo|a~ dodatno skratio raznim na~i-
nima ignoriranja publike. To mogu biti okretanje ili spremanje
nota (u najgorem slu~aju nepristojno odlaganje nota na pod),
sakupljanje razli~itih rekvizita (klupice, stalci za note i sl.),
uga|anje instrumenta, zapravo svaka reakcija kojom prerano
prekidamo komunikaciju s publikom. Ako pljesak traje dugo
ili dulje od o~ekivanog, tek tada u njemu treba u`ivati, a ako
smo slu~ajno zapo~eli neku od prije spomenutih radnji, valja
je prekinuti i po potrebi dodatno se nakloniti.

Ne mo`emo o~ekivati da publika poznaje sve skladbe koje se
izvode ili da }e svaka skladba imati zavr{etak koji publika
mora prepoznati. Izvo|a~ je taj koji interpretira i bez obzira
na spori ili tihi zavr{etak skladbe, morao bi jasno odrediti
kraj, a ne ~ekati predugo dok netko ne zaplje{}e. Naklon (ili
jasna priprema za naklon izra`ena u nekoj gesti) tada daje do
znanja publici da je skladba zavr{ila. Mo`emo re}i da pljesak
po zavr{etku skladbe koji put treba i zatra`iti.

Zanimljiva je situacija u kojoj glazbenici aplauz koji im je
upu}en zloupotrebljavaju kad se na kraju koncerta doslovce
guraju svirati isforsirane dodatke. No, kako god bilo, aplauz
jednom mora prestati, a prestanak je dostojanstvenije, pa ~ak i
ugodnije do~ekati izvan ili na odlasku s pozornice, a ne vra-
}aju}i se na nju.

Oko sokolovo

Za vrijeme koncertnog nastupa nisu samo u{i, nego i o~i pub-
like usmjerene na sve {to izvo|a~ radi. Mo`da uho ne}e ~uti
krivu notu, ali }e oko spaziti nervoznu gestu ili govor tijela
koji mo`e popratiti nesigurno sviranje. Vidljivim negodo-
vanjem pre~esto se nepotrebno skre}e pozornost na pogre{ke
koje bi mogle pro}i nazapa`eno. Svi bi u takvim situacijama
trebali nastojati biti hladni kao profesionalni pokera{i. Tako-
|er, neke nesvjesne geste lica toliko su ~este da mo`emo slo-
bodno upotrijebiti za njih izraz tikovi. Tikovi su vrlo uo~ljivi,
mogu publici remetiti glazbeni do`ivljaj i protiv njih nije se
lako boriti. Prvi korak mora biti njihovo prepoznavanje. Nije

29

Kre{imir Bedek: KONCERT bez glazbe



dovoljno samo to da nas netko upozori, nego ih i sami mora-
mo vidjeti – videosnimke mnogo nam toga mogu otkriti – i
moraju nas zasmetati. Ako se nama samima ne{to ne svi|a,
zaista bismo trebali ulo`iti truda da to na neki na~in ispravi-
mo. Protiv lo{ih navika te{ko se boriti i potrebna je disciplina,
no ni{ta nije nemogu}e.

Ispeci pa reci

Usmeno obra}anje publici mora biti s valjanim razlogom.
Treba znati {to se `eli re}i, {to je bitno re}i, te to suvislo ka-
zati. Ako izvo|a~ za vrijeme koncerta odlu~i govoriti publici,
to bi trebalo u~initi kratko, jasno i glasno. Kratko pritom nije
mjerljivo sekundama, no neumjesno bi bilo govoriti pet, a
svirati dvije minute. Od svega suvi{nog treba odustati te se
ograni~iti samo na ono {to vrijedi istaknuti. Jasno prije svega
zna~i razumljivo i razgovijetno. Iako se od muzi~ara ne
o~ekuje da bude veliki narator, nitko ne `eli ~uti samo boju
glasa, nego i razumjeti {to mu taj glas govori. Glasno je
tako|er vrlo bitno i nadovezuje se na jasno. Ako nastojimo
svirati tako da osoba koja sjedi u posljednjem redu mo`e ~uti
pianissimo, obvezni smo toj istoj osobi obra}ati se u mezzo-
forte dinamici.

Neki organizatori od izvo|a~a tra`e da govore za vrijeme
koncerta. Mislim da se ve}ini muzi~ara to ne svi|a, jer se ipak

na pozornici nalaze da bi svirali, ali ~esto se pokazalo da
publika to voli. Organizatori `ele da publika bude zadovolj-
nija, da bolje upozna izvo|a~a i program koji izvodi. Muzika
je apstraktna, ali rije~ je ne{to {to je vrlo konkretno i poznato.
Logika je jasna – {to bolje povezati publiku s izvo|a~em i,
koliko je mogu}e, pribli`iti joj apstraktno kako bi glazbu
bolje i lak{e do`ivjela. Glazbenik mo`e ostvariti jo{ bolju
povezanost s publikom ako i rije~ima dopre do nje i ba{ zato
mora paziti {to i kako govori, jer govoriti samo da se govori
~esto je potpuni proma{aj. Drugim rije~ima, i za tako ne{to
treba se pripremiti. Moramo znati o kakvoj je publici rije~ te
postoji li i programska bilje{ka za koncert, a komunikaciju po
mogu}nosti ostvariti simpati~no.

Mogu li navedeni nemuzi~ki elementi utjecati na do`ivljaj
koncerta, makar nesvjesno i posredno? Sigurno je da mogu,
ali nisu i ne bi smjeli biti presudni. Razina spremnosti za
koncert, entuzijazam i ozbiljan pristup svakom nastupu, bez
obzira na to o kojem je nastupu rije~, i dalje su najbitniji za
postizanje dobrog dojma kod publike. Me|utim, postoji ne{to
{to je svakoj publici jako va`no ve} pri samoj odluci o
dolasku na koncert, a to je program koji je izvo|a~ odabrao.
Zaista su rijetki recitali za koje organizator zahtijeva to~no
odre|en program. ^e{}e su nam ruke odrije{ene ili se tra`i
tek pojedina skladba, stil ili izbor iz opusa odre|enog kompo-
zitora. Dakle, u ve}ini slu~ajeva program odabire sam izvo-
|a~. Kako od vi{e skladbi napraviti dobru cjelinu, nova je,
op{irna tema koja zaslu`uje poseban ~lanak.
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DR. Jaume Rosset i Llobet
u razgovoru s Mislavom Re`i}em

N
ekoliko godina nakon posljednjeg ~lanka s temom
koja se bavi zdravstvenom problematikom glazbe-
nika1 razgovarao sam s dr. Jaumeom Rossetom i

Llobetom,2 jednim od vode}ih europskih stru~njaka za medi-
cinu izvedbenih umjetnosti. Tako|er, kao dodatak, zahvalju-
ju}i Institutu za fiziologiju i medicinu umjetnosti3 iz Terrasse
te njihovoj Zakladi za znanost i umjetnost,4 uz razgovor je i
niz savjeta te vje`bi za prevenciju ozljeda ili jednostavno
odr`avanje dobre tjelesne kondicije te postizanje optimalnih
rezultata kroz aktivno bavljenje glazbom. Mislim da }e ti sa-
vjeti biti korisni svima: aktivnim glazbenicima, nastavnicima
te u~enicima i studentima. Glazbenici, na`alost, u velikoj ve}i-
ni slu~ajeva, nemaju naviku odr`avanja psihofizi~ke higijene
{to vrlo ~esto rezultira raznim zdravstvenim problemima.

Ne poznajem nijednog glazbenika koji u svojoj karijeri nije
imao barem jedan zdravstveni problem proiza{ao iz bavljenja
glazbom. Isto tako poznajem mnogobrojne glazbenike koji
svoje zdravstvene probleme ne mogu rije{iti jer nisu dovoljno
informirani, odnosno ne znaju kome se obratiti za kvalitetnu
pomo}. Nadam se da }e tekst koji slijedi biti koristan kao in-
formacija i radi podizanja svijesti o va`nosti odr`avanja do-
bre psihofizi~ke kondicije, veoma bitnom elementu na putu
do ostvarenja cilja svakog glazbenika – nesmetanog i rados-
nog muziciranja.

• Po{tovani doktore Rosset i Llobet, molim Vas da na{im ~i-
tateljima predstavite svoj Institut.

Institut za fiziologiju i medicinu umjetnosti koji se nalazi u
Terrassi kraj Barcelone privatna je ustanova osnovana 1999.
kao nastavak prvog odjela specijaliziranog za medicinu umjet-
nosti u [panjolskoj koji je od 1991. djelovao pri Op}oj bolnici
u Manresi. Institut se sastoji od tima lije~nika i terapeuta, od
kojih je dio stalno zaposlen, a ostali su suradnici. Svi su iznim-
no stru~ni i obrazovani za brigu o umjetnicima izvo|a~ima –
glazbenicima, plesa~ima, cirkuskim artistima, akrobatima…

Putem vlastite neprofitne zaklade institut se bavi znanstvenim
istra`ivanjima vezanim za medicinu izvedbenih umjetnosti,
zatim izdavanjem propagandnog materijala (knjiga, postera,
videa itd.) te organizira edukacijske programe iz ovog podru-
~ja i sudjeluje u njima. Institut ima sva potrebna sredstva
(glazbene instrumente, posebno napravljene medicinske instru-
mente, sprave za korekciju dr`anja tijela) za dijagnostiku i
lije~enje ve}ine problema s kojima se umjetnici suo~avaju.

• Odakle dolaze glazbenici koje lije~ite?

Mnogo glazbenika na na{u kliniku dolazi iz inozemstva.
Dolaze nam glazbenici iz okolnih zemalja – Italije, Portugala,
Francuske, ali tako|er iz Amerike, Japana, Rusije, Australije
te ~ak Novog Zelanda.

• Za{to ste se odlu~ili baviti medicinom umjetnosti? Imate li
mo`da neku posebnu vezu s umjetno{}u, napose s glaz-
bom? Jeste li mo`da svirali neki instrument?

Kad sam bio mlad, u~io sam svirati klavir. Prve sam poslove
dobio sviraju}i razli~ite instrumente (elektri~nu gitaru i tradi-
cionalne puha~ke instrumente) u tradicionalnim glazbenim
grupama. Kad sam zavr{io specijalizaciju iz ortopedske ki-
rurgije te medicine sporta (medicina sporta tada je bila tek u za-
~etku razvoja te je smatrana vrlo ~udnim izborom za specijali-
zaciju), po~eo sam raditi kao lije~nik i kirurg u Op}oj bolnici u
Manresi te u Sportskom centru za vrhunske sporta{e.

U bolnici su svi znali za moju povezanost s glazbom – moram
naglasiti i to da je moja supruga glazbenica. Zbog toga, a i
zbog mog rada s profesionalnim sporta{ima, smatrali su me
"malo druk~ijim" lije~nikom. Zato su svakog ozlije|enog
glazbenika koji bi do{ao u bolnicu odmah slali k meni. Vrlo
brzo shvatio sam da glazbenici izvo|a~i zahtijevaju vrlo spe-
cifi~an pristup u lije~enju za koji u tom trenutku nisam imao
dovoljno znanja. Tada sam okupio tim od nekoliko lije~nika i
terapeuta iz na{e bolnice te smo se dali u potragu za svom li-
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teraturom o medicini za glazbenike (umjetnike). Kad smo
uvidjeli da postoji vrlo malo izdanja na tom podru~ju medici-
ne, zapo~eli smo vlastita znanstvena istra`ivanja i uspostavili
suradnju s drugim centrima.

Nakon nekoliko godina osnovali smo prvi centar za medicinu
izvedbenih umjetnosti u [panjolskoj, a zatim smo se odlu~ili
posvetiti isklju~ivo pomaganju ozlije|enim umjetnicima.

• U kojem je stadiju medicina umjetnosti danas i gdje je vidi-
te u budu}nosti? Mo`ete li je usporediti s medicinom spor-
ta koja je zadnjih godina jako uznapredovala?

Interes za ovu granu medicine u stalnom je porastu i sve ve}i
broj zdravstvenih radnika, uglavnom fizioterapeuta, priklju-
~uje se medicini izvedbenih umjetnosti. Ali, moram naglasiti
da medicina umjetnosti jo{ nije slu`beno priznata. Jo{ uvijek
ne postoji takva vrsta studija, a to je glavni razlog nedostatka
dobro obrazovanog kadra, prvenstveno lije~nika i fiziotera-
peuta. Glazbenici, plesa~i i akrobati o~ekuju potpuno izlje~e-
nje. Ni{ta ispod stopostotnog izlje~enja umjetnici ne smatraju
zadovoljavaju}im, a tako je i kod sporta{a. Ali, kako pomo}i
izvo|a~u da se potpuno oporavi ako nemamo dovoljno spo-
znaja o sviranju instrumenta ili o specifi~nim zdravstvenim
problemima tog zanimanja? Na studiju medicine i u bolnici
provede se toliko vremena u~e}i. Nakon toga dosegnete to-
~ku kada ste sigurni u svoje znanje i spremnost da pomognete
pacijetima, i tada se suo~ite sa zdravstvenim problemom
glazbenika i osjetite da opet ne znate dovoljno. U ovom po-
slu, medicini umjetnosti, trebate biti samouki, stalno tra`iti
znanstvena izdanja, knjige, konferencije, razmjenjivati infor-
macije s kolegama, istra`ivati itd. To je veoma stresno i nisu
svi spremni na to. Uz to moram naglasiti da je obi~no potre-
bno vi{e vremena za pronala`enje razloga koji uzrokuju oz-
ljede glazbenika nego {to je to potrebno kod drugih pacije-
nata, a zatim je te ozljede te`e i dijagnosticirati. Ni financijski
aspekt nije zanemariv jer kirurg ortoped ili specijalist sportske
medicine zara|uje vi{e od specijalista medicine umjetnosti.
Suo~eni s takvim izazovima samo mali broj zdravstvenih
profesionalaca odlu~i raditi u tom podru~ju medicine, a ako
se ve} i odlu~e, ve}ina ih odustane, iz navedenih razloga, ve}
nakon kra}eg vremena.

Zbog svega toga medicina izvedbenih umjetnosti jo{ je uvi-
jek nepoznata specijalnost i postoji samo nekoliko centara u
svijetu koji imaju dovoljno stru~nosti i znanja te posjeduju
posebnu opremu za dijagnostiku i lije~enje umjetnika.

• Koji su, po va{em iskustvu, naj~e{}i zdravstveni problemi
glazbenika izvo|a~a, te posebno gitarista?

Sviranje instrumenta zahtijeva puno ponavljaju}ih pokreta,
pa su naj~e{}e ozljede kod glazbenika, a i kod gitarista, one

vezane za tetive ruku, npr. trigger finger.5 Tako|er, zbog toga
{to se glazbeni instrumenti sviraju pri ne ba{ opu{tenim i
uravnote`enim polo`ajima tijela, tu su i mnogi problemi koji
nastaju zbog napetosti mi{i}a te neuravnote`enosti, prete`no
u predjelu kralje`nice.

• Mo`ete li na{im ~itateljima ukratko objasniti {to je fokalna
distonija?

Sviranje instrumenta na visokoj razini zbog vje`banja zahti-
jeva od `iv~anog sustava izrazitu sposobnost reorganizacije.
Kod nekih glazbenika ta je reorganizacija u~inkovita, ali se
ponekad ne mo`e prilagoditi nekim vanjskim ili unutra{njim
promjenama. Tada, ako su ti glazbenici izlo`eni situaciji ko-
joj se njihov `iv~ani sustav ne uspije prilagoditi, mo`e do}i
do kolapsa izvedbe. Neurolo{ki se programi reorganiziraju
radi odr`avanja kvalitete izvedbe, ali u mnogo slu~ajeva novi
obrasci organizacije nisu u~inkoviti. Na primjeru glazbenika
to zna~i da se ne mogu kontrolirati neki pokreti koji su bili
usavr{eni u pro{losti, a koji su bili veoma lako izvodivi do tog
odre|enog trenutka. Tada se uglavnom osje}a gubitak brzine
i preciznosti, odnosno kontrole. Mo`e se javiti i nekontrolira-
no gr~enje te krutost pokreta. Glazbenici naj~e{}e poku{ava-
ju taj problem rije{iti pove}anjem intenziteta vje`banja, ali to
ne dovodi do pobolj{anja, ve} uglavnom do pogor{anja.

• Mo`ete li nam razjasniti {to je reorganizacija `iv~anog
sustava te za{to je trening, odnosno vje`banje, uzrokuje?

@iv~ani sustav stalno se mijenja. Na{ se mozak neprekidno
prilago|uje okolini, a kako se okolina stalno mijenja, tako se
se i mozak organizira i reorganizira da bi odr`avao funkcio-
nalnost. Ako `elimo mijenjati mozak u `eljenom smjeru –
recimo nau~iti jedan arpeggio – trebamo vje`bati. Izvo|e-
njem novih obrazaca na specifi~an na~in kao {to je vje`banje
stvaramo stabilne i u~inkovite promjene na na{em mozgu. To
nazivamo novom organizacijom `iv~anog sustava. Ako se
mo`dani odgovori, odnosno reakcije na odre|eni podra`aj ili
aktivnost mijenjaju iz jedne u drugu, bilo na{om voljom ili
bez nje, tada govorimo o reorganizaciji.

• Razvili ste veoma u~inkovitu terapiju za fokalnu distoniju,
u ~iju sam se kvalitetu i osobno uvjerio jer mi je pomogla
da se potpuno rije{im tog problema. Koje su glavne karak-
teristike te terapije i kako se razvijala?

Fokalna distonija kod glazbenika ima jedno zanimljivo obi-
lje`je. Naime, kod odre|enog broja glazbenika s distonijom
problemi se javljaju isklju~ivo pri sviranju instrumenta.
Ako se ti isti pokreti koji se koriste pri sviranju imitiraju, ali
ne na instrumentu, distonija se ne javlja. Tu je pojavu primije-
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preskok i bolove, ili prilikom kretnji dolazi do "zaklju~avanja" prsta nakon ~ega je potrebna pasivna manipulacija kako bi se prst ispru`io.



tio i analizirao Victor Candia, klasi~ni gitarist, tako|er i neu-
ropsiholog, koji je i sam imao distoniju u lijevoj ruci. Za-
klju~io je da bi, ako bismo mogli natjerati svoj mozak da
misli da ne svira instument u trenutku kad ga zapravo svira,
mo`da bilo mogu}e vratiti izgubljene pokrete. Zbog toga se
po~eo koristiti udlagama koje su mu omogu}ile postizanje
promjena u polo`aju ruke pri izvo|enju vje`bi na gitari. Taj
je na~in bio u~inkovit, ali je imao jedan problem – nakon
nekog vremena (govorim o danima ili tjednima) mozak
shvati varku i vje`ba prestaje djelovati. Tada je Candia
promijenio strategiju te je, istodobno s procesom kreiranja
novih neurolo{kih obrazaca putem vje`bi s udlagama, zapo-
~eo vje`bati i u normalnim okolnostima, to jest svirati na
uobi~ajeni na~in. Taj je proces trajan i naporan te zahtijeva
izbor naju~inkovitijih vje`bi koje posebno za svakog glaz-
benika biraju iskusni terapeuti. Do sada se ova metoda
pokazala u~inkovitom kod velikog broja glazbenika. Tije-
kom posljednjih petnaest godina terapiju smo unaprijedili
pridodaju}i jo{ neke nove metode, kao npr. elektri~nu sti-
mulaciju mozga – to je neagresivan i siguran na~in da se
privremeno promijeni lokalna aktivnost mozga, {to nam
olak{ava reprogramiranje, to jest u~enje.

• Za{to posljednjih godina raste broj glazbenika koji imaju
te zdravstvene probleme?

Nisam siguran da je taj porast ba{ toliko velik. Mo`emo govo-
riti o tome da ima sve vi{e glazbenika koji javno priznaju da
imaju distoniju pa to stvara predod`bu da je problem ve}i nego
{to zapravo jest. Po mom mi{ljenju, distonija se kod glazbeni-
ka po~ela javljati u trenutku kada su oni svoja tijela i mozak
po~eli naprezati do krajnjih granica. To se najvjerovatnije
dogodilo tijekom romantizma. Od tog trenutka bavljenje glaz-
bom je prestalo biti samo u`itak i postalo natjecanje te tjelesno
ropstvo.

• Kakva bi, po Va{em mi{ljenju, bila osnovna prevencija
ozljeda?

Na{e tijelo i um imaju ogromne mogu}nosti prilago|avanja
na radna optere}enja, ekstremne uvjete i stres. Ali svatko
ima svoj limit. A taj limit nije svaki dan isti. Svaki glazbenik
mora razviti sposobnost slu{anja svoga tijela te mora razu-
mjeti prilago|uje li se pravilno njegovo tijelo i um pro-
mjenama s kojima se suo~ava. Svatko sam mora odlu~iti `eli
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li postupno uvoditi nova optere}enja ili to mora nadoknaditi
sredstvima kao {to su istezanje, pauze, tehnike opu{tanja,
fizi~ka aktivnost. To je, po mom mi{ljenju, naju~inkovitiji
na~in prevencije.

• Imate li mo`da jo{ neke savjete za zdraviji `ivot glazbe-
nika?

Dr`i li se glazbenik uvijek istih navika – vje`ba li uvijek u isto
doba dana, u jednakim vremenskim razmacima, u istoj pro-
storiji i sjede}i stalno na istoj sjedalici, najvjerojatnije }e se
dobro prilagoditi toj konkretnoj situaciji. Ali }e najvjerojat-
nije do`ivjeti i odre|ene probleme u trenutku kad se suo~i s
novom situacijom. To mo`e dovesti do pada kvalitete izved-
be, do stresa i ozljeda. Prema tome, mislim da je dobra strate-
gija izlo`iti na{e tijelo i um veoma razli~itim situacijama, {to
}e nas u~initi prilagodljivijima te manje sklonima slomovima
i ozljedama.

• U kojim bi se slu~ajevima glazbenik trebao obratiti lije~niku?

Te{ko je dati op}enit savjet o tome, ali mo`emo re}i da bismo
trebali posjetiti lije~nika:

– osje}amo li istu bol du`e od dva tjedna;
– pove}ava li se bol svaki dan;
– do|e li do trajnog gubitka osjetljivosti u nekom dijelu

tijela;
– do|e li do povremenog gubitka osjetljivosti u nekom di-

jelu tijela u razdoblju du`em od dva tjedna;
– do|e li do gubitka snage u nekom dijelu tijela;
– do|e li do neobja{njivog gubitka kontrole u nekom dije-

lu tijela ili do neobja{njivih pogre{aka ili problema pri
sviranju nekog dijela repertoara ili tehni~kih vje`bi.

Doktore Rosset i Llobet, zahvaljujem Vam na ugodnom i za-
nimljivom razgovoru.

Preporu~ena literature

Rosset i Llobet, J. i Odam, G.: The musician’s body: a maintenance
manual for peak performance, Ashgate Publishing Ltd., 2007.
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KAKO se pripremiti za vrhunsku
izvedbu – vje`be prije i nakon
sviranja1

Op}e smjernice za vje`banje

• Nikada naglo ne produ`ivati vrijeme vje`banja (najvi{e
desetak minuta na dan).

• Ostaviti te`e skladbe te zahtjevnija mjesta prema sredini
vremena planiranog za vje`banje jer su tada mi{i}i sprem-
ni i jo{ nisu umorni.

• Postupno pove}avati brzinu, te`inu te intenzitet.

• Ne biti opsjednut ponavljanjem dijelova ili pasa`a koji
ne uspijevaju najbolje. Potra`iti druga rje{enja.

• Napraviti petominutnu pauzu svakih pola sata.

• Ako se mi{i}i preopterete, napraviti vje`be istezanja.

• Nastojati raditi u optimalnim uvjetima (dobro osvjet-
ljenje, okru`enje bez buke, ugodna temperatura, uredni
obroci i spavanje, izbjegavati vje`banje u doba dana
kada smo najumorniji).

• Nikada ne svirati ako osje}amo bol. Tada treba stati i bla-
go se istezati. Ako bol ne prestane ili se pojavi opet pri
sljede}em vje`banju, treba posjetiti lije~nika specijalista.

• Istezanje mo`emo izvoditi prije vje`banja, ali i u bilo
kojem drugom trenutku.

Prije sviranja

Vje`be koje se izvode prije sviranja pobolj{avaju elasti~nost,
zagrijavaju mi{i}e, tetive i zglobove, pobolj{avaju izvedbu
odga|aju}i nastup zamora te sprje~avaju ozljede.

Najprije se izvodi zagrijavanje cijelog tijela koje zapo~inje-
mo radom na elasti~nosti, a nakon toga nastavljamo s isteza-
njem prikazanim na slikama.

Nakon spomenutih vje`bi slijedi 15 do 20 minuta zagrijavanja
na instrumentu koje uklju~uje raznovrsne blage pokrete u
umjerenom tempu i intezitetu. Treba izbjegavati naprezanje.

Poslije sviranja

Da bismo bili sigurni u brz i nesmetan oporavak, nije dobro
naglo prekinuti aktivnost. Aktivno "hla|enje" ili opu{tanje
poma`e u otklanjanju metaboli~kog otpada te sprje~ava ozlje-
de koje mogu nastati nakon dugotrajnog rada. Najprije treba
izvoditi specifi~ne vje`be opu{tanja na instrumentu postupno
smanjuju}i aktivnost tijekom pet minuta (sve sporije i lak{e
vje`be). Slijedi opu{tanje cijelog tijela vje`bama istezanja.

Vje`be elasti~nosti

Vje`be koje se izvode prije sviranja:
• Utje~u na savitljivost i toniranost mi{i}a te pokretljivost

i koordinaciju zglobova.

• Zagrijavaju mi{i}e za istezanje i sviranje.

• Odli~an su na~in za prijelaz iz stanja mirovanja u stanje
aktivnosti.

• Poma`u kod prevencije ozljeda.

• Trebale bi se uvijek izvoditi prije sviranja.

• Mogu se izvoditi kad god osje}amo napetost u mi{i}ima.

• Nije potrebna nikakva posebna odje}a ili oprema.

• Disanje bi trebalo biti sporo i ujedna~eno.

• Pokrete treba izvoditi sporo i nje`no, zasnovati ih na
kretanju naprijed-natrag. Ne smiju sadr`avati naprezanje
i uzrokovati bol.
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• Nemojte se uspore|ivati s drugim glazbenicima.

• Svaku vje`bu ponovite deset puta.

Pregibanje vrata (slika 1)

Polagano i bez naprezanja nagnuti glavu u jednu, a zatim u
drugu stranu.

Izbjegavati podizanje ramena.

Rotacija vrata (slika 2)

Polagano i bez naprezanja okrenuti glavu u smjeru jednog pa
drugog ramena.

Ramena (slika 3)

Okretati oba ramena unatrag opisuju}i puni krug.

Ruke (Slika 4)

Saviti obje ruke u ramenu, laktu i ru~nom zglobu a zatim ih
potpuno ispru`iti svijaju}i ru~ni zglob u suprotnom smjeru.
[ake ostaju zatvorene.

Zakretanje torza (Slika 5)

Zakrenuti cijeli torzo poma`u}i se mahanjem ruku, pritom
izbjegavaju}i savijanje nogu. Glava treba biti usmjerena na-
prijed.

Otvaranje i zatvaranje {aka (Slika 6)

Saviti jedan po jedan prst. Nakon {to savijemo sve prste,
ispru`iti ih jednog po jednog.

[irenje prstiju (slika 7)

Polako ra{iriti prste koliko god je mogu}e, zatim ih vratiti
natrag.
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Istezanje

Vje`be koje se mogu izvoditi prije i poslije sviranja:

• Pripremaju mi{i}e za sviranje i rezultiraju ve}om tole-
rancijom na napor.

• Poma`u pri oporavku mi{i}a nakon aktivnosti.

• Dobar su na~in prevencije ozljeda.

• Nije potrebna posebna oprema.

• Kad se iste`emo, trebamo biti opu{teni.

• Disanje treba biti sporo, ujedna~eno i kontrolirano.

• Istezanje ne smije sadr`avati trzaje ni gr~eve.

• Izbjegavajte bol, trebali biste osje}ati samo ugodnu za-
tegnutost.

• Nemojte se uspore|ivati s drugim glazbenicima. Iste-
zanje nije natjecanje.

• Po~nite sa stranom na kojoj osje}ate vi{e napetosti ili
nelagode (podsvjesno nastojimo vi{e vremena potro{iti
na stranu s kojom po~injemo).

• Istezanje treba izvoditi prije i poslije sviranja.

• Va`no je da nam istezanje u|e u naviku. Prili~no se lako
sjetiti izvesti istezanje kad osje}amo nelagodu ili mi{i-
}nu napetost, ali ~esto zaboravimo da s istezanjem treba
nastaviti i kad se oporavimo, a trebalo bi ga izvoditi i
ako nikad nismo bili ozlije|eni.

• Istezanje se mo`e izvoditi bilo gdje i bilo kada.

• Svako istezanje trebalo bi trajati dvadeset do trideset
sekundi. Prvo se iste`e jedna pa druga strana, a ponavlja
se po potrebi.

Dlanovi (slika 8)

Spojiti vrhove prstiju obje ruke. Pritiskanjem poku{ati spojiti
prste cijelom njihovom du`inom. Nemojte vu}i zglobove
natrag, spu{tati laktove ili spajati dlanove.

Palac (slika 9)

Povu}i palac jedne ruke poma`u}i se drugom.

[ake naprijed (slika 10)

Zatvoriti {aku s palcem unutra. Dr`e}i {aku drugom rukom
saviti je prema naprijed u ru~nom zglobu i pri tom ispru`iti
ruku.

[ake natrag (slika 11)

Unatrag saviti ru~ni zglob koriste}i se drugom rukom dr`e}i
pritom prste i ruku ispru`enima.

Bo~no istezanje (slika 12)

Dr`e}i se za ru~ni zglob drugom rukom, istegnuti se prema
gore i u stranu.
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Grudni ko{ (slika 13)

Ispru`iti ruku unatrag odguravaju}i se pritom dlanom od
dovratka ili ruba dijela namje{taja. Rame isturiti naprijed.

Le|a (slika 14)

Nagnuti se prema naprijed u polo`aj da nam ruke slobodno
vise uz noge. Zaobljavanjem istegnuti le|a u cijelosti od
glave nani`e.

Vrat (slika 15)

Nagnuti glavu u stranu bez podizanja ramena.

Vrat naprijed (slika 16)

Po~ev{i iz polo`aja prethodog istezanja i bez ispravljanja
vrata, nagnuti glavu naprijed. Trebali bismo primijetiti isteza-
nje u stra`njem dijelu vrata. Dr`ite ramena najni`e {to je
mogu}e.

Vrat natrag (slika 17)

Po~ev{i od bo~nog vratnog istezanja i bez ispravljanja vrata,
nagnuti glavu unatrag. Trebali bismo osjetiti istezanje u pred-
njem dijelu vrata. Dr`ite ramena najni`e {to je mogu}e.

Strelice na crte`ima ozna~avaju dio tijela gdje bismo trebali
osjetiti napetost prouzro~enu istezanjem.
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Na`alost, umirovljeni splitski profesor gitare Mario Peru~i} nije stigao vidjeti
kako njegov razgovor s Goranom Liste{om izgleda na stranicama Gitare.
Preminuo je 22. studenoga 2013., nekoliko dana po{to je broj 15 bio pred-
stavljen javnosti. Pozivamo ~itatelje da jo{ jednom otvore Gitaru 15 i da se sjete
uglednog u~itelja koji je itekako zaslu`an {to je gitarska pedagogija u Hrvatskoj,
a posebno u Dalmaciji, na dana{njoj razini.
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